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Za hitrejši napredek 
kmetijstva 

Poročali smo že, da je bila 10. 
aprila 1974 razširjena seja komiteja 
občinske konference ZKS Ptuj v 
prostorih TOZD farme bekonov KK 
Ptuj. Komite je skupno s komunisti, 
ki delajo na področju kmetijstva, 
obravnaval razvojno politiko v 
ptujski občini. Navajamo nekaj misli 
IZ razprave. 

Sekretar komiteja A|ojz t i O J C i C 
je v uvodnih mislih med drugim 
naglasil, da je za naše območje 
intenziviranje kmetijske dejavnosti 
še zlasti pomembno zaradi prema-
govanja razlik med mestom in vasjo, 
pa tudi ena od oblik premagovanja 
zaostalosti na haloškem in sloven-
skogoriškem območju. Pozval je vse 
kmetijske organizacije združenega 
dela, da v največji meri razmišljajo, 
kako in kje lahko še hitreje 
pomagajo odstranjevati globoke so-
cialne razlike na tem območju. Za 
nas komuniste mora biti pomemben 
tudi socialni vidik, ne le čista 
kratkovidna poslovna naravnanost. 

Osebno delo kmeta na zemlji je v 
naših razmerah objektivno potreb-
no, saj z njim v svojem interesu in v 
interesu socialistične skupnosti po-
spešuje kmetijsko proizvodnjo. Ko-
operacija je danes za nas zgodo-
vinsko sprejemljivi proces premago-
vanja nizke kmetove produktivnosti 
in preusmerjanja na industrializirano 
kmetijsko proizvodnjo. Prav na 
našem območju je dovolj možnosti, 
da podpiramo težnjo kmetov po 
svobodnem združevanju dela in 
sredstev v najrazličnejših oblikah. 
Zveza komunistov v občini se bo 
odločno zavzemala za uveljavljanje 
takšnih družbenih in ekonomskih 
odnosov v kmetijstvu, ki bodo 
izhajali iz interesov delavcev in 
kmetov - združenih v KZ in TOZD 
za kooperacijo. Za komuniste, ki 
delajo v kmetijstvu, je nujno, da 
povezano s krajevnimi skupnostmi 
rešujejo nekatera temeljna vprašanja 
- od gradnje skupnih objektov in 
nasadov do varstva kmetijskih 
zemljišč in gradnje infrastrukturnih 
objektov na vasi, to je cest, 
vodovodov itd. 

Oton POLiC, vodja računskega 
sektorja KK Ptuj, je v uvodnem 
poročilu podrobneje orisal razvoj 
kmetijstva in posameznih kmetijskih 
OZD od leta 1965 dalje, t. j. od 
začetka gospodarske in družbene 
reforme. Bruto proizvod je v tem 
času rasel v kmetijstvu še enkrat 
hitreje kot na področju drugega 
gospodarstva v občini. Delež števila 
zaposlenih v družbenem kmetijstvu 
se je v tem času zmanjšal za 7 
odstotkov. Kako se je povečala 
produktivnost delavca v kmetijstvu, 
najzgovornejše kaže podatek, da ' je 
leta 1964 ustvaril delavec v kmetij-
stvu le 62 % dohodka od delavca 
celotnega gospodarstva, lansko leto 
pa že kar 31 % več dohodka kot 
delavec v nekmetijskih gospodarskih 
dejavnostih. 

Svoje poročilo, podkrepljeno z 
mnogimi številkami, odstotki in 
primerjavami, je Oton Polič končal 
z naslednjimi stavki: 

„Po predloženih programih bomo 
leta 1980 proizvedli okrog 3 tisoč 
vagonov piščancev, 1000 vagonov 
prašičev, 1000 vagonov mleka, 
okrog 300 vagonov vina, do 200 
vagonov govejih pitancev, sadja itd., 
ustvarili več bruto produkta, kot ga 
danes ustvari celotno gospodarstvo v 
občini. Proizvodnja je torej zagotov-
ljena, v megli pa je predelava in 
prodaja, z izjemo mesokombinata 
,,Perutnina", ki ima svojo predelavo 
in pretežno tudi prodajo. Menim, da 
moramo Ptujčani nehati samo 
dokazovati drug drugemu potreb-
nost povezave kmetijstva s predela-
vo in trgovino, temveč jo bomo 
morali sedaj, ob že dobro začeti 
akciji združevanja, tudi izpeljati. Le 
tako bo dovolj motiviran interes 
družbenega in zasebnega kmetijstva, 
da zastavljeni program dejansko 
uresniči." 

V razpravi je f ^ t e m sodelovalo 18 
udeležencev seje, ki so uvodni 
poročili in dobro pripravljeno 
gradivo, ki so ga prejeli skupno z 
vabilom, še dopolnili, podrobneje 
orisali s stališča posameznih delov-
nih organizacij in področij. Že v 
začetku seje pa so izvolili 3-člansko 
komisijo v sestavi: Franc TETICKO-
VlC, Franc TOMANiC in Ivan 
AVGUŠTIN, ki je skrbno spremljala 
celotno razpravo in pripravila obši-
ren osnutek predloga sklepov. 

Komite je sklenil, da naj ome-
njena komisija pripravi končno 
formulacijo besedila sklepov, jo 
uskladi s stališči akcijske resolucije 
VII. kongresa ZKS o razvoju 
kmetijstva in podeželja. Komite bo 
na seji v začetku maja še enkrat 
obravnaval predlog sklepov, jih 
sprejel, z njimi seznanil vse, ki 
delajo na tem področju in tudi 
javnost, - s tem, da so jih komunisti 
dolžni izvajati. 

vreme 
do nedelje, 28. aprila 1974. 

Mlaj bo v ponedeljek, 22. aprila 
ob 11.17. Napoved: Do 23. 
aprila bo čez dan toplo. Noči 
hladne. Od 24. do 29. aprila bo 
ponovno hladno in mrzlo v 
jutranjih urah. Plohe so verjet-
ne: 18., 19. in 21. aprila. 

Alojz Cestnik 

ZA DAN ŽELEZNIČARJEV 
IN XIII. TEDEN BRATSTVA 

V petek, 12. 4. 1974 popoldne in 
zvečer se je udeležil železničarski! 
krog Ptujčanov za „Dan železni-
čarjev" komemoracije pri spomeni-
ku pred železniškimi delavnicami in 
pred spominsko ploščo na železniški 
postaji v F^uju, zvečer pa v Mestnem 

gledališču glasbene, plesne in pevske 
revije, ki jo je pripravila Koprivnica 
za začetek 13. tedna prireditev 
medobčinskega sodelovanja občin 

E*tuj, Varaždin, Cakovec, Ormož, 
Slovenska Bistrica, Koprivnica in 
Krapina pod imenom „Teden brat-
stva in prijateljstva". 

Na komemoraciji je igrala godba 
„Svobode", govorila pa sta predstav-
nika mladine in sindikata Anton 
Zadravec in Jože Horvat o revolu-

cionarnih železničarjih in njihovem 
boju za odpravo izkoriščanja v 
predvojnem času, v , letih 
1941-1945 pa za osvoboditev 
izpod fašistične okupacije. Njihovo 
visoko patriotsko in delavsko zavest 
potrjujejo imena padlih in umrlih, ki 

jim je postavljen spomenik in 
odkrita spominska plošča. Tudi na 
tem mestu so bile izrečene besede 
protesta in ogorčenja proti kalilcem 

miru iz sosedne Italije, ki jim je 
odgovorilo naše ljudstvo s pripravlje-
nostjo na obrambo nedotak^ivosti 
meja Jugoslavije. Delegacije so 
položile vence pred spomenik in 
ploščo. 

Delegacija obč. sveta ZSH Koprivnica polaga venec pred spomenik padlih 
bore ev v podjetju za popravilo voz v Ptuju 

Žalna svečanost ob dnevu železničarjev na ptujski železniški postaji 



Bančna posojila za stanovanjsko in 
l<omunaino gradnjo 

Združenje poslovnih bank in 
hranilnic Slovenije, čigar član je 
tudi Kreditna banka Maribor -
podružnica Ptuj, je dala v razpravo 
dogovor o načinu kreditiranja in 
upravljanja z bančnimi stanovanj-
skimi sredstvi, da bi zagotovili 
povečano ter racionalnejšo stano-
vanjsko graditev. Tak družbeno 
dogovoijen sistem stanovanjskega 
kreditiranja bo dal banki, samo-
upravnim stanovanjskim skupnostim 
ter organizacijam združenega dela 
kakor tudi drugim družbenimi 
pravnim ososebam pravico in 
možnost sodelovanja s svojimi 
stanovanjskimi sredstvi. Koristni-
kom posojil bo s tem olajšana 
opredelitev, ali si bodo pomagali 
poleg lastnih privarčevanih sredstev 
se s posojilom pri organizaciji 
združenega dela, pri banki, pri 
samoupravni stanovanjski skupnosti 
ali pri vseh navedenih. 

Pota do posojil pri bankah, tudil 
pri Kreditni banki Maribor, podruž-
nici Ptuj določa pravilnik, po 
katerem se te ravnajo pri varčevanju 
in pri posojilih za stanovanjsko in 
komunalno graditev v skladu z 
družbenim dogovorom o upravljanju 
in gospodarjenju s sredstvi za 
kreditiranje stanovanjske gradnje v 
skladu s politiko samoupravnih 
stanovanjskih skupnosti v občini na 
območ ju banke. 

Posojilo v stanovanjske in komu-
nalne namene lahko dobijo pri 
Kreditni banki Maribor, podružnici 
Ptuj, kredi tno sposobni varčevalci -
občani , ki namensko varčujejo v 
banki, pa tudi temeljne in druge 
organizacije združenega dela, samo-
upravne organizacije in skupnosti 
ter druge družbeno pravne osebe -

organizacije, ki namensko vežejo v 
banki svoja sredstva za določen čas, 
namenjena za stanovanjsko in 

' komuna lno izgradnjo. Prednost za 
posojila imajo pri banki organizacije 
in občani , ki poslovno sodelujejo z 
njo in porabijo posojila na njenem 
območ ju , le v izjemnih primerih pa 
tudi izven njenega območja . 

Posojila dobijo pri banki organiza-
cije ali občani za nova družinska in 
samska stanovanja ter za stanovanj-
ske hiše, ki jih kupijo od graditeljev 
stanovanj ali od organizacij, ki so 
pooblaščene za prodajo stanovanj.! 
Posojila dobijo nadalje za stano-
vanjske hiše, ki jih zidajo, pa tudi za 
rekonstrukcijo obstoječih stano-
vanjskih hiš ter stanovanj v prime-
rih, ko povečajo s tem stanovanjsko! 
površino oziroma število stano-
vanjskih prostorov. 

Interesenti za taka posojila priha-
jajo k službam Kreditne in kmalu 
imajo odgovor na njihovo vlogo za 
posojilo za stanovanjsko gradnjo, in 
kmalu imajo odgovor za njihovo 
vlogo ta posojilo za stanovanjsko 
gradnjo. 

Več novih stanovanjskih zgradb v 
ptujski občini , v Ptuju in v naseljih 
na območ ju Ptuja, je nastalo ob 
pomoči s posojili, kjer niso zado-
ščala lastna privarčevana sredstva. 

Kreditna banka Maribor, podruž-
nica Ptuj bo tudi vnaprej posojala 
razpoložljiva, v njej zbrana sredstva, 
ki jih bodo določili v ta namen njeni 
upravljalci. 

J. V. 

OTVORITEV 
TURISTIČNE 
SEZONE V GRADU 
ŠTATENBERG 

V te;n tednu se na gradu 
Statenberg pri Makolah prične 
letošnja turist ična sezona. Večme-
sečni zimski premor je vodstvo 
grada posvetilo odpravljanju nekate-
rih pomanjkljivosti za boljše poču t j e 
gostov. Čeprav se tukaj že vrsto let 
srečujejo tudi z zahtevnejšimi 
problemi pa jih sam kolektiv, vsled 
skromnih f inančnih sredstev, s 
katerimi v ta namen razpolaga, ne 
uspejo rešiti. 

Ob preučevanju rezultatov minu-
lega turističnega leta so ugotovili, da 
je bilo to eno najbolj uspešnih v 
zadnjih nekaj letih, tako po obisku 
prehodnih kakor tudi stalnih gostov. 

Med osnovne privlačnosti tega 
baročnega gradu, ki v zadnjem času 
privlači razen slovenskih tudi vedno 
večje število gostov iz drugih 
jups lovansk ih republik in tujine, so 
mirno in lepo okolje z jezerom, 
lovni turizem, bogastvo umetniških 
stvaritev iz dobe baroka, s katerimi 
se obiskovalci srečujejo na vsakem 
koraku v gradu pa tudi solidna 
postrežba ob domačih spccialitetah. 

Tudi letos bodo za goste pripravili 
več prireditev, izletov in klubsko 
življenje. 

SREDNJEROČNI NACRT 

Kaj vse do leta 1977? 
RAZVOJ DRUŽBENIH SLUŽB 

V srednjeročnem pfogramu KUL-
TURNE DEJAVNOSTI so upošte-
vane različne sestavine kulturnega 
delovanja. Zato je v tem programu 
dan poudarek tistim vrstam kultur-
ne dejavnosti, ki so širšega pomena, 
to je pospeševanja kulture na manj 
razvitih območj ih v občini , poudar-
jena pa je tudi težnja po kvalitetni 
in umetniški rasti na vseh področj ih 
kulturnega udejstvovanja. Pri tem pa 
ni zanema^ena povezovalna vloga 
kulture, ki se izraža v razvijanju 
kulturnega sodelovanja v vsem 
občinskem in vsem slovenskem 
prostoru. 

Z novo ustavo in zakonom je 
TELESNA KULTURA p s t a l a nor-
mativno verificirana družbena dejav-
nost splošnega družbenega pomena. 

.V okviru ustanovljene temeljne 
telesno-kulturne skupnosti so t očno 
določeni viri financiranja in poraba 
sredstev za telesno- kul turno 
dejavnost. Največ sredstev bo 
usmerjenih v množične telesno-kul-
turne aktivnosti z namenom, da bi 
zainteresirali za telesno kul turno 
dejavnost vse strukture prebivalstva. 
Za uresničitev teh zastavljenih ciljev 
pa b o treba n a p r e j zagotoviti 
materialno podlago, to je ustrezno 
število športnih objektov. Telesno-
-kulturno aktivnost bo treba 
razvijati tudi v krajevnih skupnostih. 

Pomembna oblika družbene aktiv-
nosti je SOCIALNO VARSTVO. 

Delovanje te službe bo tudi v 
prihodnje usmeijeno zlasti na 
preprečevanje nastajanja socialnih 
problemov in na pravočasno 
odpravljanje težavnih stanj, v katere 
zaidejo posamezniki, družine in 
pogosto posamezne družbene skupi-
ne, ki ne morejo zadovoljevati svojih 
življenjskih potreb. Zaradi vedno 
številnejših socialnih problemov je 
postavljena zahteva po dobro 
organizirani službi socialnega varstva 
ne samo v občinski upravi temveč 
tudi v organizacijah združenega dela 
v gospodarstvu, v zdravstvenih 
ustanovah in šolstvu. V naslednjem 
obdobju bo potrebno okrepit i 
dejavnost na področju varstva 
ostarelih občanov ter zagotoviti 
zadostna sredstva za socialno 
varnost in minimalni življenjski 
standard vsem ogroženim kategori-
jam prebivaktva. 

V pre tekRm obdobju so bili na 
področju ZDRAVSTVA doseženi 
pomembni rezultati, vendar še 
vedno obstajajo določena neskladja 
med potrebami občanov in storitve-
nih možnosti , ki jih ima zdravstvena 
služba. Zdravstveno varstvo obča-
nov je koncentrirano v 'splošni 
bolnišnici, zdravstvenem domu in 
lekarni. Zmogljivosti bolnišnice so 
zdaleč premajhne in ne zadoščajo 
potrebam gravitacijskega območja 
bolnišnice. Večina zdravstvenih 
postaj funkcionalno ne ustreza 
sedanjim zahtevam temeljne zdrav-
stvene službe. V naslednjem obdob-
ju bo treba zagotoviti potrebna 
sredstva za gradnjo novih prostor-
skih objektov in za nabavo opreme. 
Omenjene probleme bo lažje 
reševati ob tesnejšem medsebojnem 
sodelovanju obeh zdravstvenih zavo-
dov v občini , kakor tudi z zavodi v 
širši regiji. Potrebno bo okrepiti 
funkcionabio povezanost med te-
meljno specialistično in bolnišnično 
zdravstveno službo ter med nj imi 
doseči primerno delitev dela. 
Investicije v zdravstvu se bodo 
izvajale v skladu z izdelanim 
programom razvoja zdravstvenega 
varstva. Po tem programu bo treba 
do leta 1977 zagotoviti cca 48 
milijonov din. 

V naslednjem srednjeročnem 
razvoju bo poUtika SPLOŠNE IN 
SKUPNE PORABE usklajena z 
ukrepi celovite ekonomske politike. 
Sredstva občine p r o r a č u n , druž-
beni skladi in sredstva samoupravnih 
interesnih skupnosti) se bodo v 
primeijavi z letom 1972 povečala v 
letu 1976 za 55,1 %. Bruto 
razpoložljiva sredstva navedenih 
koristnikov so v letu 1972 znašala 
78 milijonov din, v letu 1976 pa 
bodo narasla na 121 milijonov din. 
Trend porasta dohodkov iz potrošne 
sfere se bo nadaljeval tudi v 
naslednjem obdobju. Pomemben bo 
tudi prehod oa samoupravno 
sporazumevanje o formiranju in 
delitvi sredstev samoupravnih inte-
resnih skupnosti. Bistvo te institu-
cije je na procesu samoupravnega 
sporazumevanja in družbenega do-
govarjanja med interesnimi skup-* 
nostmi in neposrednimi interesenti 
za storitve teh skupnosti. 

S perspektivnimi razvojnimi pro-
grami so v naslednjem planskem 

ZA DAN ŽELEZNIČARJEV IN XIII. TEDEN BRATSTVA 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Na glasbeni, pevski in plesni reviji 
zvečer v Mestnem gledališču je , 
izvedlo okrog 90 izvajalcev obširen 
kul turni program, ki ga je sestavil za 
Ptuj Vlado Kuzelj, direktor radia 
„Glas Koprivnice", tolmačila pa 
Andjelka Antolin. 

Ob dnevu železničarjev je govoril 
Jože Pečnik, tajnik rep. odb. 
sindikat^ del. v prometu in zvezah 
Slovenije. 

Uvodno pozdravno in slavnostnol 
besedo je imel predsednik občin-
skega sindikalnega sveta Cakovec 
Ivan Kerovac. Na koncu je dejal, naj 
vedo netilci nemira v Evropi in v 
naši soseščini, da smo pripravljeni 
braniti nedotakljivost meja naše 
domovine Jugoslavije. 

Pevska, folklorna ter tamburaška 
šolska skupina iz 1. osnovne šole 
Koprivnica, mešani pevski zbor 
KUD „Brats tvo", tamburaški zbor, 
3 likovni umetniki in 4 solo pevci so 
si hitro pridobili vso pozornost 
zbranih ^edalcev in poslušalcev in 
so izvajali svoj program med 
slikanjem za televizijo Zagreb in 
Ljubljana in med pogostim aplav-
zom iz dvorane. Program je bil 
vsebinsko in tehnično odl ično 
pripravljen in sbrani gostje -
voditelji skupin, sekcij in solistov 
zadovoljni, d a j e po nekaj pripravah 
izvedba tako dobro uspela. 

Pohvakie in pozdravne besede ob 
koncu večera so pomenile za goste 
povabilo na ponovno svidenje. 

J. V. 

Člani KUD Bratstvo iz Koprivnice so v ptujskem gledališču pričeli XIII. 
srečanje bratstva in prijateljstva 



V BISTRIŠKI OBČINI BODO LETOS 
ZGRADILI 69 DRUŽBENIH STANOVANJ 

Na območju občine Slov. Bistrica 
bodo letos po predvidevanjih 
zgradili 69 družbenih stanovanj in 
dokončali gradnjo 42 zasebnih. S to 
gradnjo bo v občini izpolnjen plan 
stanovanjske gradnje po srednje-
ročnem programu za leto 1974. 

Največ stanovanj bo zgrajenih v 
Slov. Bistrici, kjer so potrebe tudi 
najbolj pereče. Med prvimi bodo 
pričeli z gradnjo drugega trakta 
doma upokojencev v Slov, Bistrici. 
V njem bo skupno 18 stanovanj. 
Gradnjo objekta bodo financirali iz 
sredstev solidarnostnega sklada pri 
bistriški banki. Od skupnih sredstev, 
okoli 270 milijonov SD, kolikor bo 
predvidoma veljala gradnja tega 
prizidka, bodo eno petino financi-
rali iz solidarnostnega sklada, štiri 
petine pa bodo krili s kreditom 
republiškega upokojenskega sklada. 
V njem bodo garsoniere ter eno- in 
enoinpolsobna stanovanja. Grad-
bena dela bo opravilo Gradbeno 
podjetje Granit iz Slov. Bistrice. 
Namenu ga bodo predvidoma 
predali v aprilu 1975. 

V zaključni fazi je gradnja 
poslovno stanovanjskega objekta v 
središču mesta Slov. Bistrica, v 
katerem bo svoje prepotrebne 
prostore dobila bistriška lekarna^ V 
njem pa bo tudi 11 družinskih 
stanovanj. Prostori in stanovanja v 
tem objektu bodo vseljivi že konec 
aprila letos. V tem času bodo v Zg. 
Bistrici pričeli še z gradnjo prvega 
stanovanjskega bloka, v katerem bo 
27 delavskih stanovanj. To bodo 
tudi prva te vrste v občini Slov. 
Bistrica. Stanovanjski blok bo imel 
7 trisobnih, 8 dvosobnih in 1 2 ' 
enosobnih stanovanj. Zgradil ga bo 

prav tako Granit, investitor pa bo 
Samoupravna stanovanjska skupnost 
Slov. Bistrica, iz sredstev solidar-
nostnega sklada pri bistriški bariki in 
iz oročenih sredstev zainteresiranih 
delovnih jcolektivov v občini. Skoraj 
vsa stanovanja so že razprodana. 
Skupna vrednost gradnje tega 
objekta bo okoli, 650'milijonov SD 
Pričakujejo, da bo vseljiv do prve 
polovice maja-1975. 

V letošnjem maju pa bodo pričeli 
graditi dva desetstanovanjska bloka, 
od tega enega v Poljčanah in 
drugega v Oplotnici. V Laporju pa 
bodo v kratkem pričeli graditi 
stanovanjski dvojček. V okviru 
gradnje nove veterinarske postaje v 
Slov. Bistrici bosta dograjeni še dve 
družbeni stanovanji. 

Kljub letošnjim ugodnim poka-
zateljem na področju stanovanjske 
gradnje v bistriški občini stanovanj-
ske problematike ne bodo uspeli 
•kmalu rešiti. Vzporedno z gradnjo 
novih stanovanj se pojavljajo tudi 
vse večje potrebe po družbenih 
stanovanjih, kar še posebno velja za 
novo ustanovljene družine. 

VH 

ZAKAJ NI MOŽNOSTI 
ZA ZAPOSLOVANJE ABSOLVENTOV 
POSEBNIH OSNOVNIH ŠOL? 

Del resolucije o vzgoji in 
izobraževanju, ki jasno opredeljuje 
naloge in cilje posebnega osnovnega 
šolstva, se glasi: »Otrokom, ki so v 
telesnem in duševnem razvoju 
moteni, mora šola s posebno 
pedagoško pomočjo omogočiti 
normalen razvoj in uspešno napre-
dovanje, pravočasno vključevanje v 
reden vzgojno-izobraževalni proces. 
Glavna skrb pa je poklicna 
usmeritev teh otrok in sistematično 
delovno usposabljanje in izobraže-
vanje v posebnih poklicnih šolah in 
posebnih šolah za specializirane 
delavce v poklicih, ki ustrezajo 
njihovim psihofizičnim sposobno-
stim . . . " Našo pozornost je priteg-
nil predvsem drugi del te resolucije, 
ki je neposredno vezan na možnosti 
zaposlovanja absolventov posebnih 
osnovnih šol. Ni dvoma, da na 
našem območju ni opaziti, ne čutit i 
delčka tega, kar je v delu resolucije 
jasno op'-edeljeno. Zakaj ne? 

Prejšnji četrtek je bilo v prostorih 
posebne osnovne šole v Ptuju 
posvetovanje o zaposlovanju in 
možnostih zaposlovanja absolventov 
posebne osnovne šole Ptuj. Na 

posvetovanje so bili vabljeni pred-
stavniki vseh delovnih organizacij v 
ptujski občini ter družbenopolitični 
predstavniki. Odfeiv je bil glede na 
problematiko porazen. Od vabljenih 
delovnih organizacij so se odzvale le 
Perutnina Ptuj, tovarna SIGMA 
Ptuj,, ptujska tiskarna ter Kmetijski 
kombinat -obra t mizarstvo." Od 
povabljenih družbenopolitičnih 
predstavnikov pa so se posvetovanja 
udeležili: Predstavnik TIS-a , dva 
socialna delavca iz centra za 
socialno delo, predstavnika občin-
ske zveze prijateljev mladine ter 
komunalnega zavoda za zaposlova-
nje Ptuj. Gosta pa sta bila sekretar 
konference za rehabilitacijo invali-
dov v Mariboru ter predstavnik 
republiškega sekretariata za prosve-
to in kulturo v Ljubljani. 

Hilda Milenkovič, ravnatelj POS 
Ptuj: „Kljub temu, da so v ptujskih 
delovnih organizacijah zaposleni 
naši bivši učenci ter invalidi drugih 
kategorij, zelo preseneča ugotovitev 
neudeležbe predstavnikov ostalih 
delovnih'organizacij. Mislim, da tega 
posvetovanja be bi smeli zamuditi, 
saj smo na njem sprejeli sklepe, ki se 
v polni meri nanašajo prav na nje." 

. Sklepi posvetovanja: 
- sistem poklicnega usposabljanja 

otrok, ki so v telesnem in duševnem 
razvoju moteni, v SRS še ni rešen in 
sc praktičrto konča z osmim 
razredom posebne osnovne šole. 
Učenci se usposabljajo kjerkoli, za 
nas pa je pomembno in važno, tudi 
kje se bo učenec zaposlil. Delno 
poklicno usposabljanje se vrši že v 
delavnicah posebnih šol; sistem 
usposabljanja pa moramo izpopol-
niti tako v vsebinskem, kot 
kadrovskem smislu. Učenci z 
delovno prakso dokazujejo, da 'so 
delavni - ob pravilnem vodstvu 
seveda. Zato je nujno zgraditi sistem 
poklicnega izobr.aževanja duševno in 
telesno motenih otrok; 

- dokler ni sistemsko rešeno 
vprašanje poklicnega izobraževanja, 
moramo organizirano pristopiti k 
prehodnemu obdobju v sodelovanju 
s poklicnimi šolami: 

- popolnoma akceptiramo in 
podpiramo predlog šolskega centra 
za gradbeništvo v Mariboru: v njem 
predlagajo, da se v sklepu njihovega 
izobraževanja odprejo oddelki, v 
katerih bi bili zajeti tudi absolventi 
posebnih osnovnih šol. Dogovarja-
mo se tudi z Železniško industrijsko 
šolo v Mariboru, tudi gostinski 
šolski center in živilsko prehram-
beno šolo bomo poskusili zainteresi-
rati. V sodelovanju z zavodom 
bomo izločili učence, ki bi se v 
jeseni 1974 vključili v oddelke pri 
omenjenih poklicnih šolah v Maribo-
ru. kjer bi naj delali po primernem 
programu. V te oddelke pa bodo 
vključeni tudi ostali učenci, ki jim 
učenje povzroča resne težave: 

- podpiramo predlog tovariša 
Mlakarja iz oddelka za kadrovsko 
službo pri mesokombinatu Perut-
nina Ptuj. Predlagal je. da sc ta 
problematika obravnava na sindika-
tu odbora pri občinskem sindikal-
nem svetu Ptuj. katerega član je: 

- glede na načela nove ustave in 
na določila 207. še posebej pa 236. 
člena, smo mnenja, da sc tudi 
politično družbeni forumi vključu-
jejo v naša prizadevanja - saj jc z 
ustavo to postala njihova dolžnost. 

M. Ozmcc 

Za boljše politično delovanje 
v ZK Slovenska Bistrica 

Pretekli teden se je v Slov. Bistrici 
končal dvodnevni seminar, ki ga je 
pod naslovom „METODE POLITIČ-
NEGA DELA" organiziral občinski 
komite ZKS Slov. Bistrica v 
sodelovnju z Delavsko univerzo. 
Seminar, ki se ga je udeležilo nad 60 
članov sekretariatov osnovnih orga-
nizacij, sekretarjev aktivov ZK in 
predsednikov komisij pri OK ZMS 
Slov. Bistrica, je zelo uspešno in 
predvsem v razumljivem okviru 
vodil profesor Troha iz Ljubljane. 

Udeleženci so se seznanili pred-
vsem z osnovami metode poli-
tičnega dela, o delovnem programu 
in njegovem sestavljanju, programi- ' 
ranju, pri čemer so obravnavali 
različna področja dejavnosti, pro-
bleme, njihove vzroke; posledice in 

ukrepe za odpravljanje. Ob tem so 
poudarili tudi posebne zadolžitve, 
roke in kontrolo izvajanja. 

V drugem delu seminarja pa so 
posvetili največ pozornosti obliko-
vanju sestankov, namen, vrste in 
njihovo vodenje, kakor tudi neka-
terim zgodovinskim trenutkom 
dejavnosti ZK. 

Tako v prvem kakor tudi drugem 
delu seminarja so udeleženci 
seminarja odmerili določen čas 
razpravam in predvsem reševanju 
nekaterih nejasnosti v oblikah 
vodenja in priprave sestanka, kakor 
tudi nekaterim drugim manj jasnim 
področjem. 

Udeleženci so ugodno ocenili 
seminar in pridobljeno znanje bodo 
lahko ko-istno uporabili v praksi. 

VH 

GRADNJA SE BLIŽA KONCU - OTVORITEV OB 1. MAJU 

Ob ormoški cesti te dni dobiva svojo dokončno obliko nova proizvodna 
dvorana ptujskega Tehnoservisa, kjer bodo proizvajali kopirne aparate. 
Tehnoservis je edini proizvajalec teh aparatov v Jugoslaviji. 

Novi proizvodni obrat bo zaposlil okoli 60 delavcev, ki bodo delali na 
serijski montaži. Novo zgrajeni objekt ima okoli 1700 kv. m površine. 
Načrte zanj je izdelal trboveljski Rudis, gradbena dela pa izvajajo Gradnje iz 
Ptuja. 

Kaj veš o prometu? 
Na III. kolu prometnega tekmova-

nja osnovnošolske mladine Kaj veš o 
prometu? ki je bilo minulo soboto, 
13. aprila v Ormožu, so sodelovale 
ekipe občin podravske regije/ 
Lenart, Maribor, Ptuj, Ormož in 
Slovenska Bistrica. 

Pri višji skupini je ekipno zmagal 
Maribor pred Ptujem, Slovensko 
Bistrico, Ormožem in Lenartom. Pri 
nižji skupini pa je vrstni ted 
naslednji: I. Maribor, sledijo Ormož, 
Slovenska Bistrica Lenart in Ptuj. 

V tekmovanju posameznikov je 
pri višji skupini I. mesto zasedel 
Marko Grmek - Maribor, II. Darko 
Senekovič - Lenart in III. Ivan 
Kuharic - Ormož. V nižji skupini je 
zmagal Peter Siter - Maribor, 
sledita Jože Soršak, Slovenska 
Bistrica in' Branko Obilčnik -

'Otmož. 
Trije najboljši iz višje skupine in 

zmagovalec nižje skupine bodo v 
soboto, 20. aprila v Krškem 
zastopah podravsko regijo na IV. 
kolu tekmovanja. Tu se bodo sešle 
ekipe iz vse republike. 

Svet za preventivo in vzgojo v 
cestnem prometu Ormož, ki je bil 
organizator letošnjega tekmovanja 
podravskih občin, je za zmagovalce 
pripravil tudi lepe nagrade. Skupine i 
so tekmovale za pokale, najboljši 
posamezniki pa so prejeli darila. 
Zmagovalec višje skupine je dobil 
pony kolo, drugi nogometno žogo 
in tretji darilni bon KB Maribor -
200 din. V nižji skupini je prvi dobil 
foto aparat, drugi darilni bon KB 
Maribor - 250 din in tretji darihii 
bon KB Maribor - 150 din. jr 



30 LET VARNOSTI 
Letošnjo 30. obletnico ustano-

vitve službe državne varnosti bomo 
svečano proslavili tudi v ptujski 
občini. O tem je na zadnji seji 
razpravljal občinski politični aktiv 
skupno s predstavniki ptujske 
garnizije JLA, postaje milice in 
delavske univerze. Dogovorili so se, 
da bodo 30-letnico obeležili s 
ciklusom predavanj na temo o 
državni varnosti, s posebnim 
poudarkom na splošno ljudsko 
obrambo in družbeno samozaščito, 
ki v skladu z določili nove ustave 
postaja sestavni del samoupravljanja. 
Organizator in izvajalec predavanj 
bo DU Ptuj. 

Z namenom, da bi kar najbolj 
inanifestirali medsebojno poveza-
nost so se dogovorili tudi za športna 
tekmovanja v kegljanju, šahu, 
strelstvu in rokometu. V njem bi 
tekmovale ekipe JLA, postaje 
milice, zveze mladine in zveze 
rezervnih vojaških starešin. 

S svojimi programi se bodo v 
svečano obeležitev 30-letnice var-
nosti vključUa tudi lokalna občila. 
Predvsem se bo aktivno vključila 
mladina, saj bodo predavanja, s 
predvajanjem filmov zajela vso 
srednješolsko in tudi osnovnošolsko 
mladino, športna in druga tekmova-
nja. 

F. F. 

Jutri občni 
zbor 
sindikata občine 
Slovenska 
Bistrica 

Letošnji občni zbor sindikata 
občine Slov. Bistrica bo v petek, 
19. 4. 74 dopoldne v Domu kulture 
v Slov. Bistrici. Posebno pozornost 
nameravajo posvetiti pregledu mi-
nulega dela občinskega sindikalnega 
sveta v obdobju od februarja 1970 
do marca 1974. 

Prav pregled minule dejavnosti bo 
vsled razgibanosti dogodkov in 
nalog, ki so spremljali to- organi-
zacijo v zadnjih letih še posebno 
zanimiv za vse udeležence, saj je bilo 
obdobje med obema občnima 
zboroma gotovo eno najbolj pestrih 
v dosedanjem delovanju te množič-
ne organizacije. 

V številu poročil in referatov, ki 
jih bodo delegati in ostali udeleženci 
obravnavali, lahko izdvojimo neka-
tere, ki bodo dali posebno barvo, po 
predvidevanjih tudi nadaljevanju v| 
razpravi. To pa so ocena gospodar-
stva delovnih organizacij, življenjski! 
in delovni pogoji zaposlenih, stano-
vanjsko gospodarstvo, neza-
poslenost, izobraževanje, SLO in 
samozaščita, kadrovska problema-
tika, medobčinsko sodelovanje ter 
področje rekreacije in športa. 

Posebno j jodročje bodo tudi 
poročila občinskega odbora sindi-
kata delavcev storitvenih dejavnosti 
in sindikata družbenih dejavnosti. 
Drugi del občnega zbora bo volilni, 
ker bodo izvolili novo predsedstvo 
OSS Slov. Bistrica, nadzorni odbor, 
komisije in druge organe. Sprejeli 
bodo tudi zaključke občnega zbora 
in postavili temelje nadaljnjega 
delovanja sindikatov. 

PRAZNIK SVOBODE IN ŽIVLJENJA 
V SREDIŠČU 

Osrednje slovestnosti XX. jubilej-
nega praznika krajevne skupnosti 
Središče so se pričele prejšnjo sredo, 
10. t. m. zvečer z rajanjem ob 
tabornem ognju. Na prostoru pred 
domom Partizana je mladina 
pripravila pet kresov, ki so lepo 
simboliziraU pet krajev krajevne 
skupnosti: Godeninci, Grabe, Ob-
rež, Središče in Šalovci. 

Naslednji dan zjutraj je bila 
najprej svečanost pri spomeniku 
padlih. Tu je mladinka Dragica 
Mlinarič na začetku deklamirala 
pesmico Minuta tišine, člani krajev-
ne organizacije ZB NOV so položili 
venec, nato pa je nad 1000 
prisotnim spregovoril predsednik 
KO ZB NOV Anton Marčec. Potem 
ko je orisal gorje in žrtve, ki so jih 
naši morali pretrpeti in dati za 
današnjo skupnost, je ob koncu še 
orisal pomen središkega praznika pri 
prenašanju tradicij NOV na mladi-
no. Mladi ne bodo smeli nikdar 
pozabiti, da so otroci naroda, ki je 
raje izbral trd in neenak b<3j, kot bi 
klonil v sužnost. 

V tem duhu je potekala tudi 
slavnostna seja. Po slovesnosti pri 
spomeniku je krenila povorka ob 
spremljavi središke godbe pred 
osnovno šolo, kjer je domačine in 
goste pozdravil pionirski pevski 
zbor, nato pa še predsednik KO 
SZDL Slavko Kačičnik. Slavnostne 
seje so se poleg številnih domačinov 
udeležili tudi predstavniki vseh 
občinskih družbenopolitičnih orga-
nizacij in središki domačin - Mi&o 
Goršič, sodnik ustavnega sodišča SR 
Slovenije. Prisotnim je najprej 
spregovorila sekretarka komiteja 
občinske konference ZKS Ormož 
Terezija Štefančič. 

Delovne ljudi krajevne skupnosti 
Središče ob Dravi je pozdravila v 
imenu občinskih družbenopolitič-
nih organizacij in jim čestitala ob 
prazniku. Potem je nadaljevala: 
»Krajevni praznik, ki ga letos 
praznujete že dvajsetič in k i j e tako 
globoko povezan s prebivalci tega 
področja, ni samo vaš ponos, ki je 
zrasel na bolečini in trpljenju, 
temveč je ponos vse občine, nanj 
smo ponosni vsi občan i Nedvomno 
so tako skrbno pripravljena prazno-
vanja, ki so povezana z obujanje^n 
spominov na vojne strahote, primer-
na oddolžitev tistim, ki so za 
svobodo dali največ. Najmanj, kar 
sedaj moramo mi dati, je, da tiste 
ljudi, ki takrat niso mislili samo nase 

in na svoje, ne samo globoko 
spoštujemo in se jih spominjamo na 
proslavah, temveč tudi z našim 
vsakdanjim in zavestnim delom 
častimo njih spomin. 

Na praznik se spomnimo tudi 
ekonomskega razvoja in rast kraja in 
področja. Dvajsetletno obdobje 
uspešnega gospodarskega razvoja je 
tudi podobo kraja spremenilo. K 
temu so prispevali vsi delovni ljudje 
območja KS. Dovolim si podati 
oceno, da je KS Središče ena 
najiispešnejših v občini. Pomembna 
je vloga vodstva krajevne skupnosti 
in družbenopolitičnih organizacij, 
vendar, če ne bi bilo zavesti vseh 
delovnih ljudi in odrekanja za širši 
družbeni in skupni interes, uspeh 
gotovo ne bi bil takšen. Vojna je 
daleč za nami, vendar naši ljudje 
gojijo čudovite poteze takratnih 
borcev: vdanost domovini, trdnost 
in enotnost v boju za boljši vsakdan 
in boljšo prihodnost. Pri tem bi 
želela še posebej podčrtat i vaš 

aktiven odnos do mladine, predvsem 
za njihov telesni in kulturni razvoj 
ter splošno in vsestransko aktivno 
delo društev. Tako organizirano in 
delavno krajevno skupnost smo 
imeli v mislih, ko smo oblikovali in 
sprejemali novo ustavo." 

Nato je Štefančičeva govorila še o 
uresničevanju nove ustave ter 
spomnila na pridobitve delavcev in 
kmetov ter ostro obsodila dejavnost 
italijanskih iredentistov: „Za nas 
problema cone B ni, za nas velja 
meja, ki je določena z londonskim 
sporazumom." 

Drugi govornik na slavnostni seji 
je bil Edvard Pajek, predsednik 
delegacije KS Središče. Tudi on je 
obudil spomin na dni vojne in pri 
tem poudaril, da Središčani in 
okoličani že 20 let z dolžnim 
spoštovanjem oživljajo spomin ne 
samo na svoje žrtve, temveč se na ta 
dan spomnijo vseh žrtev, ki so padle 
ne samo za svobodo naših narodov, 
temveč so vsemu človeštvu pomaga-
le zlomiti fašizem in nacizem — zato 
je središki praznik praznik svobode 
in življenja. 

jr 

PARADA KMETIJSKE MEHANIZACIJE 
Kmečka sekcija pri krajevni 

organizaciji SZDL Središče ob Dravi 
je v počastitev XX. krajevnega 
praznika pripravila prejšnji četrtek 

lepo povorko kmetijske mehanizaci-
je, ki je tudi središke kmete in 
kmete okoliških vasi že precej 
okupirala. Parada je bila zasnovana 
razvojno: od 1. krajevnega praznika 
naprej. Prav zato so najprej 
» k o r ^ a l i " kravji in konjski vprežni 
vozovi, nato so prišli na vrsto manjši 
kmetijski stroji in traktorji, sledila je 
pa težka kmetijska mehanizacija po 
linijah za spravilo sena, pridelovanje 
krompirja itd. Zvrstilo se je blizu 
100 različnih strojev in enot. 

Franc Borko, središki kmet in 
dosedanji ^ s l a n e c republiške skup-
ščine je prisotnim postregel z nekaj 
zanimivimi podatki, ki nazorno 
pričajo o razvoju kmetijstva na tem 
področju. Tako so kmetje krajevne 
skupnosti Središče porabili leta 
1954 samo 210 ton umetnih gnojil, 
1960 že za 100 ton več, leta 1970 
že 510 ton in lansko leto 605 ton. 
Leta 1954 so prodali 148 ton živine, 
1960 - 180 ton, 1970 - 250 ton in 
leta 1973 že 289 ton živine. 

Večji pridelki in s tem večja 
prodaja je izboljšala položaj našega 
kmeta. Višji življenjski standard je 
dal povod za hitrejši razvoj 
kmetijske mehanizacije, predvsem v 
zadnjih 6 letih. Takrat so se pojavili 
prvi traktorji v zasebni lasti in ti so 
spodbudili val nakupa kmetijskih 
strojev. Leta 1968 je bilo na 
območju krajevne skupnosti 8 
traktorjev, sedaj je njihovo število 
neugotovljivo, vendar se giblje nad 
70. Razumljivo, da se je z rastjo 
števila t raktogev množilo tudi 
število raznih priključkov. 

Kljub veUkim zasebnim vlaganjem 
je bilo za nakup te mehanizacije v 
zadnjih letih porabljenih veliko 
družbenih sredstev: leta 1^72 - 96 
starih milijonov, lansko leto pa že 
137.200,000'starih dinarjev. Naj ob 
koncu povemo še podatek, da je 
samo na področju krajevne skupno-
sti Središče bilo porabljenih za 
preureditev kmetij in nakup plemen-
ske živine nad 40 milijonov starih 
dinarjev. 

Središčanom je prikaz njihovega 
napredka v kmetijski dejavnosti v 
celoti uspeL 

jr 

Na čelu kolone je na svojem vrancu 
jezdil Slavko Janežič. 



Junakom 

borbe -

naj slede 

junaki dela 

Pod gornjim naslovom so tudi 
letos praznovali ob III. krajevnem 
prazniku v Kidričevem. Nekatere 
delovne akcije mladih ter zanimiva 
razstava cvetlic, ki jo je organiziralo 
Hortikulturno .društvo iz Kidriče-
vega je bil najlepši uvod v svečano 
praznovanje, ki so ga občani 
krajevne skupnosti dostojno in 
svečano zaključili v sredo, 10. 4. 
1974 z I. zasedanjem zbora 
delegatov krajevne skupnosti Kidri-
čevo ter s svečano akademijo v 
veliki dvorani tovarne glinice in 
aluminija. Najprej se je ob 16.30 
pričelo I. zasedanje zbora delegatov, 
na katerem so izvolili za pred-
sednika zbora delegatov Franca 
Klemenčiča iz Apač, za namestnika 
pa Milana Magdiča iz Kidričevega. V 
nadaljevanju so izvolili tudi predsed-
nika sveta krajevne skupnosti 
Kidričevo, kateremu bo tudi v 
prihodnje . predsedoval dosedanji 
predsednik Anton Kosi, za njego-
vega namestnika pa je bil izvoljen 
Miro Kovač. V svetu krajevne 
skupnosti bodo vsi predsedniki 
krajevnih odborov v KS, istočasno 
pa so bili izvoljeni tudi predsedniki 
raznih komisij in svetov ter 
odborov. Najbolj svečano je bilo, ko 
je bil razglašen statut KS. Posebna 
delegacija je položila venec pred 
spomenik narodnemu heroju in 
revolucionarju BORISU KIDRIČU, 
katerega 21-letnico smrti 'prav ta 
dan obhajamo. 

Ob 19.00 uri se je v isti dvorani 
pričela slovesna akademija v poča-
stitev III. krajevnega praznika, 
katere so se poleg delegatov ter 
občanov krajevne skupnosti udele-
žili še predsednik SO Ptuj Franjo 
Rebernak, tajnik SO 'Ivo Rau, 
predsednik obč. konf. SZDL Ptuj 
Stanko Lepej, predstavnik garnizije 
JLA Ptuj ter sekretar Obč. 
konference ZKS Ptuj Alojz Gojčič 

ter številni drugi predstavniki 
družbenega in političnega življenja 
ptujske občine, ftisotne je pozdravil 
predsednik zbora delegatov Franc 
Klemenčič, nato pa je zbranim v 
dvorani spregovoril serketar obč. 
konf. ZKS Ptuj Lojze Gojčič o liku 
BORISA KIDRIGA ter o njegovi 
vlogi in doprinosu za socialistično 
samoupravljanje in družbeno uredi-
tev, ki jo danes uživamo. Spre-
govoril je tudi o mračnih namerah 
italijanske vlade, ki sega po naš^m 
ozemlju ter poudaril, da nas ni treba 
izkušati, ker smo dobro pripravljeni 
braniti vsako ped nase zemlje, 
istočasno pa je v imenu vseh v 
dvorani poudaril znano geslo: Roke 
proč od naše zemlje! 

V kulturnem programu so nasto-
pili z recitalom mladinci, svoj delež 
pa so prispevali še OŠ Kidričevo, 
DPD Svoboda ter godba na pihala, 
ob koncu pa so bile podeljene še 
diplome tekmovalcem v malem 
nogometu in minigolfu ter košarki. 

FRANCE MEŠKO 

Iz Ormoža 20 mladih v brigado 
Novoizvoljeno predsedstvo občin-

ske konference ZMS Ormož se je 
minuli četrtek sestalo na svoji prvi 
seji po letni konferenci. Predsednik 
OK ZMS Ivan V^da- je na razgovor 
povabil tudi vse predsednike 
mladinskih aktivov in sekretarje 
aktivov mladih delavcev. 

Po sprejetju finančnega načrta in 
rešitvi nekaterih personalnih zadev 
so mladi spregovorili o nekaterih 
akcijah, ki jih bo mladina speljala 
letos. Najprej je tekla beseda o 
pripravah na pohod AVNOJ '74. 
Sklenili so, da se bodo iz občine 
Ormož letos udeležili te akcije štirje 
mladi: Vera Zabavnik, Dominika 
Funtek, Daniel Fridman in Andrej 
Kovačič. Pohod organizira repu-
bliška konferenca ZMS. 

Ormoška mladina bo tudi letos 
sodelovala na tradicionalnem sreča-
mu mladih pobratenih občin 
Cakovec, Koprivnica, Krapina, Ptuj, 
Ormož, Slovenska Bistrica in 
Varaždin, Ki bo 18. maia na Otoku 

jri Prelogu v občini Cakovec, ki je 
etos nosilec srečanj bratstva. Tega 
srečanja se bo iz občine Ormož 
udeležilo 50 mladincev in mladink. 
Stroške udeležbe bo delno krila 
občinska konferenca iz svojega 
proračuna. 

Med sklepi še naj omenimo 
dogovor o sodelovanju ormoške 
mladine v brigadirskih akcgah 
KOZJANSKO '74. 10 mladih se bo 
udeležilo te akcije v brigadi 
podravske regije (organizator Mari-
bor), 10 pa v brigafli pobratenih 
občin (organizator Krapina). 

Mladi so se pogovorili še o 
pripravah na praznovanje v mesecu 
•mladosti. Gre predvsem za športne 
prireditve: rokomet, mali nogomet, 
kolesarjenje, streljanje in š ^ . 
Program še ni dodelan, ker ne 
vključuje mladinskih aktivov na 
osnovnfli šolah, zato bodo sprego-
vorili o tem pozneje. 
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PARADA KMETIJSKE MEHANIZACIJE 
(Nadaljevanje s 4. strani) 

Pbvorka kmetijske mehanizacije v Središču 

Osem aktivov mladih delavcev 
v Impolu 

Kljub temu, da je aktiv zveze 
mladine v IMPOLU že vsa leta med 
najštevilnejšimi in tudi najbolj 
aktivnimi na območju občine Slov. 
Bistrica, z njegovim delom nikoli 
niso bili povsem zadovoljni. Osnovni 
vzrok temu je po ugotovitvah 
največjega števila mladih, ki jih je v 
kolektivu nad 400, da so bili 
vključeni v preveč velik aktiv, ki ni 
uspel urejati določenih interesov, še 
posebno pri reševanju določenih 
vprašanj mladih delavcev, kar je 
povzročalo, da je bilo vodstvo 
organizacije odvojeno od članstva. 

Skupno z reorganizacijo v 
kolektivu pa so tudi v ZM tega 
podjetja storili pomemben korak k 
izboljšanju dejavnosti in vključe-
vanju mladih v reševanje svojih 
problemov in izražanju aktivnosti v 
posameznih interesnih področjih, 
katerih ni malo. Z novo organizira-
nostjo inladih v IMPOLU so uvedli 
tudi nov način dela, ki bo v večji 

meri kot doslej omogočil uresniče-
vanje in reševanje interesov vsakega 
posameznega mladinca. 

Z namenom, da bi z novo 
organiziranostjo omogočili tudi kar 
najbolj uspešne oblike dejavnosti, so 
izvedli pred nedavnim v kolektivu 
javno razpravo mladih delavcev, ki 
se je je udeležilo blizu 200 mladih. 
Iz njihove razprave je bilo mogoče 
ugotoviti, da so pripravljeni z vso 
odločnostjo sodelovati v uresni-
čevanju ustavnih načel in's tem tudi 
pri uveljavljanju družbeno eko-
nomskih in samoupravnih odnosov v 
TOZD. Da bi svojo nalogo na tem 
področju kar najbolje izvrševali, so 
sklenili ustanoviti v vsaki TOZD 
tudi aktiv mladih delavcev. Tako so 
ob koncu februarja ustanovili osem 
aktivov ZM. Na osnovi dosedanjih 
izkušenj in programa OK ZMS Slov. 
Bistrica so prejeli tudi akcijske 
programe dela. 

VH 



Lansko delo ptujske organizacije 
RK 

Osnovna organizacija Rdečega icri-
ža Ptuj združuje člane RK zaradi 
zdravstveno in socialno vzgojnega 
delovanja ter usposablja za samo-
pomoč in pomoč drugim. S svojim 
vzgojnim sodelovanjem, zlasti med 
mladino, sodeluje Rdeči križ pri 
ustvarjanju in razvijanju novili druž-
benih odnosov, ki tenieljijo na 
načelih socialističnega humanizma 
in solidarnosti. 

V osnovno oi^anizacijo RK Ptuj 
je bilo v letu 1973 včlanjenih nad 
2.500 odraslih člarfov, 750 mladine 
v starosti od 15. do 19. let, ter 
3.097 mladih članov" iz osnovnih 
šol. Poleg tega ima še 504 podporne 
člane. 

Vsa dejavnost organizacije se 
vzdržuje le z denarnimi sredstvi od 
dela članarine odraslih članov in 
podpornega članstva. S temi sredstvi 
je lani nudila 15 socialno in 
zdravstveno ogroženim šolarjem iz 
ptujskili osnovnih šol 14-dnevno 
letovanje v počimiški koloniji v 
Biogradu na moru. V sodelovanju s 
krajevno skupnostjo je ob koncu 
leta obdarila starejše občane in 
prispevala 1.000 din. 

Posebno skrb je posvečala zdrav-
stvenemu prosvetljevanju mladine v 
osnovnih šolah pod vodstvom peda-
goških delavcev - mentorjev, Pred 
pomembnimi prazniki - akcijami 
RK, kot so 7. april, svetovni dan 
zdravja; 8. maj mednarodni dan RK; 
teden boja proti TBC, mesec boja 
proti alkoholizmu itd., so naosnov-
nili in srednjih šolah razne akcije. 
Lani so imeli mladi člani 19 
predavanj, predvajanih 14 kratkih 
filmov, sodelovali so pri 31 pisme-
'nih nalogah na temo ob pomembnih 
praznikih RK, obiskovali so ostarele 
občane in zbolele sošolce, organizi-
rah tečaje prve pomoči itd. Pri 
naštetHi akcijah je bilo vključeno 
nad 3.930 mladih članov RK. 
Osnovna organizacija je šolam raz-

deljevala propagandni material, ki so 
ga učitelji razdeljevali med učence 
in s tem ogromno pripomogli pri 
zdravstvenem prosvetljevanju mla-
dine. 

Stroške, ki jih je imela osnovna 
organizacija RK Ptuj za obe zgoraj 
navedeni dejavnosti znašajo nad 
19.340 din. 

Že več let poteka v Sloveniji 
akcija za zbiranje rabljenih oblačil, 
posteljnine in obutve. V lanskoletni 
akciji je sodelovalo nad 100 akti-
vistov - odraslih članov RK in nad 
200 šolske mladine. Zbrani material 
je prevzel obč , odbor RK Ptuj ter ga 
razdelil med socialno ogroženo 
prebivalstvo na območju občine. 
Osnovna organizacija je razdelila 

. 906 kosov raznih oblačil in obutve. 

Permanenma naloga RK je vse-
kakor krvodajalstvo, zato je bilo tej 
nalogi posvečeno tudi precej skrbi. 
Ko se je Rdeči križ lotil akcije za 
zbiranje darovalcev krvi, je pravilno 
ocenil človekoljubnost in solidar-
nost prebivalcev. Prav tako ustrezna 
je bila dolgoročna orientacija RK 
Slovenije in sicer v tem, da naj 
sleherni zdrav in sposoben občan 
postane krvodajalec. Temu cilju se 
postopoma tudi približujemo, saj 
število krvodajalcev v naši osnovni 

organizaciji iz leta v leto raste. V 
letu 1970 je bilo 421 darovalcev, 
lani pa že 653. 

Vsekakor ima največ zaslug za 
takšne uspehe leto za letom dobro 
organizirana akcija za zbiranje daro-
valcev krvi in pri tem požrtvovalno 
delo vodje komisije za krvodajalstvo 
in aktivistov, ki neutrudno delujejo 
v delovnih organizacijah in šolah ter 
ne nazadnje posluh vodilnih delav-
cev v delovnih organizacij ali in 
samoupravnih organih. 
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OB LITERARNEM VEČERU V PTUJU 
V četrtek, 11. aprila zvečer so v 

čitalnici Študijske knjižnice v Ptuju 
brali svoje pesmi Tone Pavček, 
Janez Menart ter Frvin Fritz. Ob 
tem naj omenim, da spremljamo pn 
nas take kulturne dogodke po 
krivici le mimogrede, največkrat pa 
odidemo kar- tako mimo njih. V 
tujini posvetijo takemu večeru lirike 
včasih več časopisnih kolon, o 
slovenski liriki v Gradcu so na 
primer dokaj poročali in to skoraj 
vsi štajerski listi. Pri tem ne trdimo, 
da je bil ptujski večer slabo obiskan, 
saj je bila čitalnica skoraj nabita, v 
njo gre^ okrog 8 0 - 9 0 ljudi, pač pa 
gre tu še za nekatere druge stvari. Ti 
pesniki, posebno Pavček in Menart, 
ki spadata k starejšiši povojni 
generaciji, so znani slovenski šolski 
mladini, vsaj morali bi ji biti, saj so 
njihova imena izpisana v slehernem 
slovenskem literarnem učbeniku. 
Zato bi bilo pričakovati, da bodo 
predavatelji - slavisti, tu ne mislim 
samo na gimnazijce ali druge 
srednješolce, znali svoje slušatelje 
primerno opozoriti na ljudi, na 
osebnosti, na umetnike, ki soobliku-
jejo duhovno podobo mladega 
slovenskega človeka, jim s primer-
nim taktom prikazati njihova dela, 
po drugi strani pa je to tudi njihoiva 
služben^a dolžnost, ter jih tako tudi s 
svojim vzgledom privesti na večer. 
Jmam pa občutek, da večkrat tako 
I^učevanje slovenskega jezika in 
•literature smatrajo za nujno zlo 
(seveda s častnimi izjemami), ne 
znajo pokazati svojim učencem 
življenjske sile in potrebe literature, 
skritih lepot knjige, zanimanja za 
ljudi, ki jih pišejo, skratka ni dovolj 
samo zdrdrati ali papagajsko ponav-
ljati modrosti, ki so večkrat 
poenostavljene v šolskih knjigah ter 
jih tako napraviti še bolj suhoparne. 
Prav tako se mi je zdelo, da so 
sorazmerno slabo zastopani starejši 
Ptujčani, ki ob raznih kičastih 
prireditvah kar pridrvijo skupaj. 

Mislil sem, da je obpščenos t bila 
preslaba, toda v knjižnici so mi 
zagotovili, da pošljejo osebno in 
raznim kulturnim ter družbeno-
političnim organizacijam vedno ob 
podobnih prireditvah od 60 do 80 
vabil, poleg tega pa so bili obveščeni 
po časopisju in radiu,- a se jih 
navadno le odzove slaba četrtina ali 
pa še manj od teh povabljenih. Tu 
ponovim trditev, ki smo jo že 
večkrat brezuspešno dejah, da kljub 
vsej propagandi manjka v Ptuju 
enotnega kulturnega programatorja 
za vse vrste prireditev, razstav ipd., 
ne glede na to ali bi naj to delala 
Temeljna kulturna skupnost Ptuj ali 
kak drug organ ter tudi stalno 
določeno mesto v Tedniku ali 
Večeru in tudi radiu, mesto, kjer bi 
se redno poročalo o vseh kulturnih 
akcijah. Tako bi se ljudje navadili, 
kje najdejo informacije, ne pa da se 
zgodi, da gredo celo mimo plakatov 
in ti na to prostodušno izjavijo, da 
niso imeli o tem ali onem pojma. 
Smešno je tudi, da radio Ljubljana, 
ki bi naj bil nekakšen slovenski glas, 
vsako jutro na veliko poroča skoraj 
o vsaki najmanjši prireditvi kje na 
Kranjskem ali^ Primorskem, iz 
vzhodne Slovenije pa se kvečjemu 
shšijo tu in tam rahli glaski o 
zasedenosti tega ali onega hotela. 

Še o samem večeru: 
Pesniki so se v svojem izboru 

branih pesmi dokaj uglasili, tako da 
so dejansko poslušalci dobili vtis 
resničnega literarnega večera. Uvod-
ne besede višje knjižničarke Nataše 
Belšak in pozdrav upravnice Milojke 
Aličeve je s primernimi označitvami 
iz slovenskih literarnih kritik pla-
stično prikazal njihovo umetniško 
podobo ter ustvarjalno delo. Na 
koncu se je razvila diskusija o 
umetnosti, odnosu med staro in 
novo strujo, tema, ki je že sama na 
sebi zanimiva, saj je to snov, ki se že 
pred nekaj meseci začela pojavljati v 
dnevnem časopisju in revijah in 
katero je prav sprožjl med drugimi 
tudi Janez Menart, Škoda, da se ni 
pogovor razvil bolj na široko, saj se 
ob teh vprašanjih pojavlja vrsta 
problemov. Pesniki so tudi znali z 
veliko mero potrpežljivosti in hu-
morja ohraniti zanimivost večera na 
določeni višini, tako da se o 
njihovem nastopu lahko izrazimo 
samo pohvalno. 

Pri tem še omenjamo v prostorih 
Študijske knjižnice tudi dokaj 
obširno razstavo knjig, člankov, 
prevodov in ocen o delu nastopa-
jočih in ta bo odprta do začetka 
maja. 
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ZANIMIVO PREDAVANJE 
V ORMOŽU 

V okviru programa družbenopoli-
tičnega izobraževanja organizirata 
komite občinske konference ZKS 
Ormož in občinski odbor ZRVS 
Ormož v nedeljo, 21. t. m. ob 7.30. 
uri v ormoški kinodvorani dvoje 
zanimivih predavanj. Najprej bo 
Slavko Soršak govoril o notranje-
političnih odnosih v Jugoslaviji, 
nato pa bo polkovnik JLA Albin 
Štok predaval o karakteristikah 
sodobnih mednarodnih odnosov in 
težnjah blokov v razvoju oborožitve. 
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Knjižničarska dejavnost 
IZ DELOVNEGA PROGRAMA TEMELJNE KULTURNE 
SKUPNOSTI PTUJ ZA LETO 1974 

Knjižničarska dejavnost se bo v 
letu 1974 usmerila na naslednja 
področja: organizacijsko ustvarjanje 
knjižnične mreže, knjižna zaloga, 
obdelava knjižničnega gradiva, zani-
manje za knjižnico in izposoja, 
knjižnični kader, prostori in oprema 
knjižnic, popularizacija knjižnic, in 
neposredni stiki knjižnice z delov-
nimi l judmi 

ORGANIZACIJA UTRJEVANJA 
KNJIŽNIČNE MREŽE: 

Ljudska in študijska knjižnica Ptuj 
je kot osrednja knjižnica matična 
knjižnica za občino Ptuj in bodoča 
regionalna knjižnica za območje 
Ptuj-Ormož. Osrednja knjižnica se 
po referentu za matično službo 
povezuje z ljudskimi knjižnicami 
prosvetnih društev, jim dodeljuje 
knjige ter strokovno usmerja 
podeželske amaterske knjižničarje... 
To dejavnost opravljat' knjižnica v 
sodelovanju z ZKPO. 

V letu 1974 bo referent za 
matično službo vključil v svojo 
delovna področje evidenco šolske in 
strokovne knjižnice v ptujski občini. 
Predvideno bo zajel v evidenco 27 
ljudskih knjižnic prosvetnih društev, 
26 šolskih knjižnic z dvema 
oddelkoma (učiteljsko in šolsko 
knjižnico) ter 8 strokovnih knjižnic. 

Za pravilno usmeritev vseh 
knjižnic in za uspešnost njihovega 
dela bo nujno potrebna predhodna 
analiza vseh tipov knjižnic, ki jo bo 
izdelal referent za matično službo. 
Analiza bo pokazala področje, ki ga 
posamezna knjižnica pokriva, število 
odraslih prebivalcev in mladine, oz. 
število možnih uporabnikov knjiž-
nice, podatke o knjižničarju, 
knjižno zalogo, letni knjižni porast, 
izposojo glede na število bralcev in 
število sposojenih knjig, tinančna 
sredstva, ki so bila knjižnici na 
razpolago ter njihovo porabo. 
Nosilec akcije: referent za matično 
službo; način izvedbe: temeljni 
pregledi knjižnic ter ugotovitev 
stanja; rok: do konca novembra 
1974. 

KNJIŽNA ZALOGA: - v občini 
Ptw niti ena knjiga na prebivalca. 

Ce upoštevamo aktuahio knjižno 
zalogo študijskega oddelka 
(30.000), ljudskega oddelka -
11.903, potujoče knjižnice - 2.277 
in ljudske knjižnice prosvetnih 
društev - 11.837, lahko posredujejo 
javne knjižnice na j ^d roč ju ptujske 
občine 56.017 knjig. Tako na tem 
območju, ki šteje nad 66.000 
prebivalcev ne dosegamo niti ene 
knjige na prebivica, kar je 
minimalna zahteva v slovenskem 
knjižničarstvu že ob začetku 
izvajanja srednjeročnega programa 
razvoja knjižničarstva, medtem ko 
bi se naj v teku razvojadvignilo 
razmerje na 1,5 knjige na prebivalca. 
Da bi lahko primerno oskrbeli s 
knjigami osrednjo knjižnico in 
ljudske knjižnice prosvetnih društev, 
bi bilo potrebno nakupiti velike 
količine knjig ter prispevati v ta 
namen zelo visoka finančna sred-
stva. 

Glede na 20 % zvišanje izdatkov v 
primeijavi z letom 1973, lahko 
Uporabimo za knjige in periodični 
tisk v vseh treh oddelkih osrednje 
knjižnice in v ljudskih knjižnicah 
prosvetnih društev 114.000,00 din. 
Razpoložljiv denarni znesek, ki še 
zdaleč ne krije najnujnejših potreb 
in se ne sklada z veljavnimi 
normativi glede na knjižno zalogo 

bo razdeljen: za periodicm tisk 
13.000,00 din, za k n j i p v 
slovenskem in jugoslovanskih jezikih 
97.008,00 din in za knjige v tujih 
jezikih 4.000,00 din. 

Poprečna cena knjig je postavljena 
zelo nizko, ker so knjige, ki jih 
nabavlja mladinski oddelek, mnogo 
cenejše od knjig za ostala dva 
oddelka, zraven tega pa uživa 
knjižnica pri nakupu knjig še 10 % 
popust. 

Osrednja knjižnica naj pridobi s 
teh sredstev celoten periodični tisk, 
2000 slovenskih in jugoslovanskih 
knjig ter 20 tujih izdaj, potujoča 
knjižnica za podeželje 256 knjig, 
medtem ko posameznim ama-
terskim knjižnicam ni mogoče 
posredovati knjig, ki bi ostale v 
njihovi lasti. Pri izboru in nakupu 
knjig si bo treba prizadevati 
upoštevati vsa področja, tako, da bi 
naj leposlovje zajelo 40 %, 
mladinska literatura 20 %, znan-
stveno poučna pa 35 %. Knjižnice, 
ki bodo prejele namensko dotacijo 
za nakup knjig ZKPO, naj bi 
nabavljale dela domačih avtorjev. 
Vsekakor naj bi vsaka knjižnica bila 
naročena na zbirko Prešernove 
družbe. Posebno skrb bo treba 
posvetiti nakupu družboslovne lite-
rature. Ljudske knjižnice prosvetnih 
društev bi n ^ zbirale dela domačih 
avtorjev, predvsem tistih, ki izdajajo 
iz našega območja. V vseh 
knjižnicah bi naj bila zbrana le 
kvalitetna dela, posebno skrb pa bo 
treba posvetiti mladinskemu oddel-
ku ter šolskim in dijaškim 
knjižnicam - za nakup dobrih knjig. 
Pri nakupu knjig bo treba upoštevati 
interese bralcev in širšega kroga 
občanov. 

Dalje prihodnjič 

Kaj meni o ptujsl<ili l<ulturnih 
problemili Andrej Felconja, seicretar 
TKS Ptuj: 

skih spomenikov, ki so sicer 
zaščiteni, a niso ustrezno vzdrže-
vani. Vzemimo za primer dornavski 
grad, ki je eden najlepših baročnih 
stavb pri nas. Kamnite plastike -
kipe žeUmo prenesti v notranjost, 
hkrati pa želimo narediti njihove 
odlitke, ki jih je moč potem 
razstavljati kjerkoli. In samo zato bi 
potrebovali okoli 40 milijonov. Tudi 
razni cerkveni spomeniki so potreb-
ni boljšega vzdrževanja. Proštijska 
cerkev ima freske, ki jim lahko gre v 
korak le, če se ne motim, podobna 
cerkev v Salzburgu. Te freske bi bilo 
treba na vsak način restavrirati. 
Tudi v dominikanskem samostanu je 
najden prvoten romanski omet, ki 
ga bo treba v celoti izluščiti. 
Skratka, v Ptuju nimamo ustreznega 
zavoda, ki bi lahko k reševanju teh 
in podobnih problemov temeljito 
pristopil. Cas je, da začnemo 
razmišljati o lastnem zavodu v 
Ptuju. Ta bi naj izdelal projekte 
obnove spomenikov, ki jih je na 
našem področju nekaj manj kot 
900, in jih bo treba vsekakor 
kategorizirati V prvo skupino tisti 
pod nujno in tako naprej. Tudi 
spomenike NOB je treba vključiti v 
ta program. 

Velik problem je tudi razmerama 
nizek _ nivo kulturnih stvaritev pri 
nas. Že z dvigom kvlaitete laliko 
zanimanje za kulturo močno 
poraste. Trudimo se, da bi zajeli čim 
širšo sfero delovnih ljudi v aktivno 
kulturno življenje, kajti kultura ni in 
ne more biti namenjena sama sebi. 
Seveda se takoj pojavi problem, 
kako ljudem kulturo približati. 
Kako se povezati z delovnimi 
ljudmi, da bodo postali ne samo od 
pasivnih aktivni spremljevalci kul-
ture, ampak da bodo postali tudi 
kreatoiji kulture, da bodo o njej 
odločali. In vsa naša prizadevanja so 
usmeijena v glavnem v to smer, 
kljub temu da z letošnjim letom ne 
bo ptujska kultura pridobila nobe-
nega novega prostora. 

Pričakujemo, da se bo sedaj 
končno le uredilo financiranje 
kulture, da bomo lahko pristopili k 
podpisom samoupravnega sporazu-
ma o združevanju sredstev za 
kulturo in da bomo lahko na osnovi 
tega kar najhitreje pristopili k 
realizaciji letošnjega programa. Pre-
cej resno se ukvarjamo z mislijo 
izdelave projektov za sanacijo 
spomeniškega varstva in z idejo 
izdelave " načrtov za prostorsko 
reševanje - to bo velika kompleksna 
študija, pri kateri bomo upoštevali 
prav vse dejavnike. 

Menim, da je potrebno poiskati 
stične točke z ostalo ptujsko 
družbeno sfero. Tudi z mladimi. Saj 
ne rečem, da se ne vključujejo v 
kulturne dejavnosti. A premalo jih 
je in mislim, da sta temu kriva dva 
vzroka: mlad človek je potreben 
tako zabave v discu klubu in na 
mladinskih plesih, do vseh vrst 
športa pa tudi kulturno udejstvo-
vanje je zanj zanimivo, le pritegniti 
ga je treba pravilno. Ne vem torej, 
zakaj zmeraj toliko očitkov mladim, 
prepričan sem, da vsega niso krivi 
sami; veliko, največ je odvisno 
vendar od vzgoje staršev in verjetno 
j^ za obstoječe stanje krivda vsaj 
obojestranska" je zaključil naš 
sogovornik. 

„Naj začnem pri problemih. 
Veliko jih je in veliki so, vendar jih 
lahko grupiram nekako takole: 

- kadri 
- prostorska utesnjenost in 
- spomeniško varstvo 
S kadri se ukvarjamo že dalj časa. 

Manjkajo ljudje, profiU, vrsta 
delavcev, ki bi jih nujno potrebovali. 
Od arhivistov, kustosov, knjižničar-
jev in knjižnih manipulatnov do 
zborovodij in ostale" kvalificirane 
delovne sile, tudi administraivne. 
Tudi pri vas na TEDNIKU in na 
Radiu obstaja ta problem. No, ne 
rečem, tudi pri nas na TKS bi bilo 
potrebno postaviti strokovne sveto-
valce za posamezna področja. 
Skratka, kadrovski problemi nas 
najbolj mučijo. 

Drugo, kar nas teži, je velika 
utesnjenost vsepovsod; od zavodov 
do kulturne in ljubiteljske dejav-
nosti. Vsi vemo, kakšno je stanje 
prosvetnih domov. Ce hočemo širiti 
kulturo izven Ptuja samega, so nujni 
ustrezni prostori, teh pa na vasi ni 
dovolj - še zdaleč ne. Kje naj 
imamo potem kakšno gledališko 
predstavo ali druge kulturne prire-
ditve? Tudi zavodi in knjižnice so 
utesnjeni - knjig kratko malo 
n im^o več kam dajati. V muzeju so 
depoji polni in nimamo več kam z 
gradivom, kje šele, da bi našli toliko 
prostora, da bi bili ustrezno 
razstavljeni. V arhivu smo zadevo 
pred kratkim uredili, vendar vlada 
tudi t a ^ prostorska stiska. 

Zavod za spomeniško varstvo 
izpostava Ptuj ima premalo kadrov, 
da bi lahko svojo službo ustrezno 
opravljal, pa tudi s finančnimi 
sredstvi ima težave. Poglejte, na 
našem področju je veliko zgodovin-



Turizem in kulturna pokrajina 
Spomeniškovarstvena služba bi 

svojo, v prejšnjem sestavku opisano 
Šibkost lahko vsaj nekoliko omilila s 
tesnejšo povezavo med svojo 
strokovnostjo in njeno aplikacijo v 
turistično gospodarski obravnavi 
kuhurnih spomenikov. To seveda ni 
vedno lahko in tudi ne vselej rešljivo 
samo z načelnim sodelovanjem 
turizma in kulturnih organizacij d i z 
občasnimi konkretnimi organizacij-
skimi in delovnimi stiki. Vključitev 
spomenikov v turistično gospodar-
stvo ne zajema samo turistične 
opremljenosti, ampak tudi vključi-
tev v promet, na katerega je vezana 
večina obiskovalcev, m ureditev 
ambienta okoli spomenikov. Ta je 
nujna in v njej je tudi velik socialni 
pomen turizma. Ce iz tega aspekta 
^edamo na prezentacijo spomeni-
kov zlasti na konservacijo in 
turistično aktualizacijo velikih ob-
jektov, bomo dobrd premislili, kdaj 
in s kakšnim tempom se bodo 
vložena sredstva vračala, posebno če 
zaradi počasnega vlaganja sproti 
„zamrzujejo". Z aktivno dejavnostjo 
bi se moralo spomeniško varstvo 
neposredno vključiti v gospoda-
rstvo, saj bi lahko s popularizacijo 
nekaterih elementov naše arhitektu-
re pomagalo zavreti razne neokusne 
tipizacije novogradenj vsaj tam, kjer 
nam taka konfekcijska gradnja kvari 
potencialne turistične terene. Pri 
tem gre predvsem za elemente 
ljudske arhitekture, ki bi lahko tudi 
novogradnjam vtisnih naš individual-
ni gradbeni značaj in pomagali dati 
pokrajinam tisto skladnost ambien-
tov, ki jih občudujemo v starih 
naseljih. 

Ker je turizem kompleksen 
življenjski pojav, teija tudi kom-
pleksno zaščito pokrajine in pred-
metov v njej. Zato mu je potrebna 
kompleksna regionalna va orizacija 
spomeniškega fonda ter regionalno 
urbanistično načrtovanje in urejeva-
nje. Po tem načelu bi moralo vse, 
kar je in kar nastaja, predočevati 
tipičnost neke dežele. Vendar pa 
ima turizem, poleg družbene sestavi-
ne, tudi svojo ekonomiko. Zato 
sicer zahteva strokovno valorizacijo 
spomenikov, pri ekonomski valori-
zaciji pa se utegne podvreči diktatu 
potrebe, rentabilnosti in dinamike 
razvoja. Ce so sredstva za samo 

konservacijo spomenika še tako 
velika, so utemeljena le, če je 
prezentacija oziroma revitalizacija 
^omei>ika ekonomsko opravičljiva. 
Če svojega spomeniškega fonda ne 
bomo znali v vsej njegovi možni 
skladnosti in tipiki s pokrajino 
postaviti na turistično tržišče, ne 
bomo mogh postati nikoli razvita 
turistična dežela. Velike gradnje, ki 
za napredek turizma pomenijo 
bistvene tehnične pogoje, prvobitno 
podobo narave sicer ne krasijo, 
vendar pa je brez smisla, če smo 
nestrpni do njih. Tudi tehnični 
objekt je lahko lep, je lahko izraz 
človekove estetske kulture in okusa, 
če je prilagojen obrazu narave in je 
vkomponiran v njeno reliefno 
podobo. 

Varstvo narave in kuh urne 
pokrajine je pri nas v veliki zamudi 
ter velja zanjo vse tisto, kar velja za 
spomeniški fond. Potovanje skozi 
kulturni prostor je potovanje skozi 
njegov čas. V tem je velika 
kulturnovzgojna vrednost turizma, 
ki se je zaenkrat še slabo 
poslužujemo. 

Turizem ne eksploatira samo 
lepote pokrajine in njenega kultur-
nega bogastva, ampak tudi njeno 
kulturno dejavnost (filmske in 
gledališke prireditve, glasbene festi-
vale, likovne manifestacije, folklor-
ne prireditve, raznovrstne muzejske 
in galerijske razstave, umetnoobrtne 
dosežke ipd.). Zato so s turističnega 
gledišča važne tudi tiste kulturne 
manifestacije, ki niso v osredju 
turističnega gospodarstva. Turizem 
je namreč zainteresiran na tem, da 
usmerja ureditveno skladnost in 
kompleksnost neke dežele, pa tudi 
da stopnjuje njeno kulturno manife-
stativno življenje do skrajnih meja 
njenih zmožnosti in potreb. 

Vse tri osnovne komponente: 
možnosti, potrebe in dosedanje 
izkušnje nam najbolje kažejo 
mnoštvo globljih povezav med 
turizmom kot enim najbolj tipičnih 
fenomenov sodobne civilizacije in 
kulturo. Cim višje se bo civilizacij-
sko vzpenjala družba, tem bolj bo 
potrebovala kulturno vsebino in 
kulturno okolje. Pot do tega vodi 
tudi prek smiselnega varovanja in 
vključevanja naravnega potenciala, 
ki se bo v ' t eku preobrazbenega 

procesa vedno bolj kičil, ter prek 
humaniziranja naselitvenega prosto-
ra, pri čemer ima določeno vrednost 
tudi ohranjevanje in vključevanje 
kuhurnih izročil. Te predpostavke 
omogočajo osvetliti materialne so-
odnose med turizmom in kulturno 
ter obratno: namreč koliko lahko 
turizem materialno koristi kulturne-
mu dogajanju pri nas in koliko ter v 
kaki obUki lahko kultura stimulira 
turistični razcvet. Na to ključno 
vprašanje bi bilo treba slejkoprej 

poiskati konkreten odgovor oziroma 
dogovor med predstavniki vseh 
tistih panog, ki posredno ali 
neposredno zadevajo turistič no-
go spodarsko in kuh urno življenje in 
področja njunega medsebojnega 
vplivanja. Mislim, da mimo tega v 
Ptuju kot potencialnem turističnem 
mestu, ne bo mogoče iti, če se ne 
bo hotelo škodovati njegovemu 
nadaljnjemu razvoju. 

Jože Curk 

Jubilejni koncert 
za sklad 
onkološkega 
instituta 

Ansambel Avsenik, eden najstarej-
ših, vsekakor pa najuspešnejših in 
priznanih ansamblov narodno zabav-
nih napevov praznuje dvajsetletnico 
svojega igranja. Ob svojem jubileju 
je ansambel napovedal koncert, ki 
bo v petek, 19, aprila ob 20. uri v 
dvorani Tivoli v Ljubljani. Ves čisti 
dobiček tega koncerta je namenjen 
skladu za gradnjo onkološkega 
instituta in dmštvu za boj proti 
raku. 

Na tej prireditvi bo ansambel 
Avsenik prejel kar pet odličij, 
oziroma priznanj, ki jih bodo 
podelili švicarska in avstrijska 
podružnica Telefunken, Helidon iz 
Ljubljane in Philips za deset 
milijonov prodanih plošč še platina-
sto ploščo. Ob tej priliki se bo od 
ansambla poslovil dolgoletni vokalni 
solist Franc Koren, ki ga bosta 
zamenjala Jožica Svete in Alfi 
Nipič, ki sta nova solista tega 
ansambla. 

100 mladih 
Bistričanov 
no Prežihovi 
domačiji 

v okviru akcije Prežihovine 74, 
ki sta jo letos skupno organizirali 
OK ZMS Maribor in Ravne na 
Koroškem, je v nedeljo zjutraj (7. 
aprila 1974) odpotovalo iz Šlov. 
Bistrice z avtobusi na zbor mladih iz 
številnih krajev severovzhodne Slo-
venije tudi okoli 100 mladih iz 
bistriške občine. 

Skupno z ostalimi udeleženci 
akcge so se udeležili pohoda do 
domačije Prežihovega Voranca, kjer 
so prisostvovali slavnostim in 
kulturnemu programu, nato pa so se 
na Ravnah pomerili na športnih 
področjih in čas izkoristili tudi za 
sklepanje novih poznanstev in se 
dogovarjali o novih skupnih akcijah. 
Ljubitelji kopanja pa so nato., 
obiskali še pokrit kopalni bazen na 
Ravnah in se pomerili v plavalnih 
veščinah. 

- V H -

TITOVA ŠTAFETA 8. MAJA V PTUJU 

Letošnja zvezna štafeta mladosti 
bo potovala skozi ptujsko občino v 
sredo, 8. maja. Prišla bo iz smeri 
Rogatca skozi Žetale in Podlehnik. 
Na trgu MDB v Ptuju jo bomo 
pričakali ob 15,45 uri, kjer se ji 

bodo pridružile lokabie štafete iz 
vseh krajev ptujske občine; ob 
16,15 uri pa bo zvezna štafeta 
mladosti nadaljevala pot iz Ptuja 
mimo Destrnika in skozi Trnovsko 
vas proti občini Lenart. 

FF 

F.B. 

VOJNA IN Z L O Č I N I 
(ODLOMKI IZ SPOMINOV PTUJCANA) 

Nastal je krajši premor, ogledovali so naju in 
isti častnik je nadaljeval: „To bo verjetno 
resnica, prepoznal sem vas, bih ste istočasno z 
menoj na univerzi v Gradcu. Sedeli smo večkrat 
skupaj na sejah akademskega kluba, od tega je 
poteklo komaj nekaj let. Spominjam se, da ste 
študirali medicino in da ste bili doma nekje iz teh 
krajev. Po cestah od Ptuja proti jugu se valijo 
kolone nemške vojske. Vsak čas se bo 
popolnoma stemnilo in morala bosta voziti s 
prižganimi lučmi v čelo naši vojski. Nemška 
armada na svojem zmagovitem pohodu sproti 
zaplenjuje vsa motorna vozila. Verjetno, da se bo 
tudi vama isto pripetilo." 

Ostrina prvih besed njegovega govora je 
vidno popustila. Nasvetoval nama je celo 
podrobnejša navodila, kako naj voziva in kako 
morava reagirati na gotove refkeltorske znake, da 
se bova čim dalje prerinila s svojim avtom. Ce 
bova naredila kaj narobe, da bova postala 
sum^iva, da naju bodo ustavili in v najboljšem 
primeru odpravili peš na nadaljnjo pot. ' 

Zahvalila sva se za nasvete in pozdravili smo 
se, kot da smo že stari znanci. Medtem je 
pokrajino že zajemala noč. Spodaj v dolini je bilo 
videti kot dolgo plameno kačo kolono nemške 
vojske, ki se je obsijana od lastnih reflektorjev 
vila po cesti ob Krapinici. Rekla sva si, pogum 
velja in sva se previdno spustila po strmi poljski 
cesti nizdol. Razmišljal sem o čudnem naključju 
srečanja s človekom iz sovražne vojske, ki me je 
prepoznal. Ce ne bi naletela v tistem okolju na 
neznanega znanca in bi bil v tisti skupini vodja 
kdo drug mesto njega, bi naju najverjetneje zajeli 
in bi romala z ostalimi ujetniki v ujetniška 
taborišča. 

Ko sem se čez nekaj dni znašel v krempljih 
gestapovcev, sem »srečno naključje" globoko 
obžaloval Trenutna usoda bi verjetno potekala 
mileje. Toda, vrnil sem se iz vojnega objema in 
kakor je pač povsod v življenju, da alternativa 
nikdar ni znana, tako je ostalo tudi v mojem 
primeru. Vem samo to, da je bil začetek 
suženjstva hujši, konec pa morda ugodnejši. 
Usoda je namenila, da sem celo dolgo vojno ostal 
med svojimi ljudmi in delal za našo stvar, 
medtem ko bi v nasprotnem primeru oi^trgan od 
domačih v ujetništvu preživljal negotove d n i 

MIMO SOVRAŽNE KOLONE 
Cesta ob Krapinici je bila ozka in ni bila 

dobra. Kolona sovražne vojske je bila dolga in 

nepretrgana. Močni žarometi so rezali nočno 
temo in slepili pogled. PobliskavaU so s 
posebnimi znamenji in odgovarjal sem, kot naju 
je podučil neznani znanec. Nekako do sredine 
kolone nama je vožnja v stiski uspevala. Vojaška 
vozila so bila različne velikosti in so se le nerada 
umikala na desni rob ceste. Tako so me 
mnogokrat potisnili v jarek. 

Znamenja, ki sem jih uporabljal, so bila 
verjetno dogovorjena in določena za civilno 
sanitetno službo. Tako vlogo sva s prijateljem 
tisto noč morala igrati na cesti. Nenadoma sem 
moral ustaviti, pot nama je zaprla vojaška 
policija. Nastopili so ostro, midva sva mirno 
odgovarjala. Želela sva napraviti vtis, kot da 
delava nekaj, kar nama trenutno ni ljubo, toda 
pač morava. Po kratkem postanku in pregledu 
vozila so nama dovolili nadaljevati pot. Inventar 
najinega avtomobila je potrdil najine trditve. 
Sicer so pa vedeli, da za njimi prihajajo 
gestapovske formacije. 

Kolone ni hotelo biti ne konca, ne kraja. 
Odločila sva se ustaviti v primernem večjem 
naselju in tam eventualno prenočiti v upanju, da 
bo premik sovražne vojske do jutra končan. To 
je bilo pričakovati, ker je bila cesta pač le 
stranskega pomena. Že je izgledalo, da se bo 
kolona, ki se nama je zdela neskončna, vendarle 
pretrgala. 



Pred vpisom v vojašl<e šole 
Člani občinskega koordinacijskega odbora za usmerjanje mladih v 

vojaške šole in poklice so obiskali ob koncu prejšnjega in v prvi polovici tega 
meseca učence sedmih in osmih razredov osnovnih šol ptujske občine. S 
fanti, ki so pred v vojaških šolah. Natečaj za vpis v te šole po teče 31. m ^ a . 
Fantje, še je čas, v vojaških šolah. Natečaj za vpis v te šole poteče 31. maja. 
FAntje, še je čas, da se prijavite. Pazljivo preberite natečaj , k i j e izobešen v 
vaši šoli. Podrobnejše informacije lahko dobite pri oddelku za narodno 
obrambo v Ptuju. 

POKAL OSVOJILI SREDIŠCANI 

Krajevno združenje Zveze rezerv-
nih vojaških starešin Središče ob 
Dravi je v počasti tev krajevnega 
praznika organiziralo tekmovanje v 
streljanju s polavtomatsko puško. 
Tekmovanje so se udeležile petčlan-
ske ekipe krajevnih združenj: 

Miklavž, Ivanjkovci, Središče, Or-
mož in Tomaž. Ekipno je zmagalo 
Središče pred Ivanjkovci in Miklav-
žem. Zmagovalna ekipa je osvojila 
prehodni pokal. 

Domin ik GLtJŠIČ 

SPOMINI NA PTUJSKE ZAPORE 
15 

ŠE DRUGI ZAPORI 
V hiši zdravnika dr. Brenčiča je gestapo zapiral obdolžene v 

kletne prostore, kjer jih je hudo mučil. Zapori na sedežu gestapa so 
služili le za občasno bivanje je tnikov v tej hiši, kadar so jih privedli na 
zasliševanja. Večkra t so jih zasliševali tudi po nekaj dni. Sem pa ^a so 
v te zapore zaprli kakšnega jetnika tudi za dalj časa, ker so vodili zz 
njim poostreno zasliševanje. 

Medtem, ko je dr. Brenčič preživljal viharne dni 
narodnoosvobodilnega boja v Titovih Užicah, je bila njegova hiša v 
Ptuju prizorišče n a j h u j š e ^ trpljenja v ptujskem okraju. Nele, da so 
jetnike v kletnih prostorih mučili do nezavesti, ampak so jim pisali še 
drugo usodo. Beseda šefa ptujske gestapovske izpostave - Jožefa 
Koube, je bila odločilna za vsakega jetnika. On, ki mu je bila 
poveijena preiskava delovanja ptujskih obdolžencev, je pošiljal v 
Maribor nadrejenim mnenje, kakšna sodba prit iče upornikom, ali 
smrt, ali taborišče, ali prostost. 

Mnogi jetniki so prebili v kletnih zaporih na sedežu gestapa več 
dni brez hrane, mi pa smo jih v ptujskih zaporih vodili na spisku 
zapornikov. Ko so jih vrnili v naše zapore, so bUi na robu življenja. 

Na vhodnih vratih hiše dr. Brenčiča je v zlatih črkah blestel 
napis »Staatsgeheimpolizei in Marburg a. d. Drau-Diensts te l le 
Pet tau". V hiši niso bUi le uradni prostori gestapa in njegovi zapori, 
ampak tudi stanovanje dr. Koube. 

Stanovanja za nekatere člane ptujskega gestapa so bila tudi v 
hiši ptujskega veletrgovcaLenarta na Srbskem trgu. Trgovca Franca 
Lenarta so v starosti šestinpetdeset let izgnali v Srbijo. Na pot je 
moral z o t rokoma - s t ransportom 13. julija. Očeta in sina so pred 
tem privedli v ptujske sodne zapore, hčerko Zoro pa v kapucinski 
samostan na tedanji Ljutomerski, danes Potrčevi cesti. Nemci so 
cesto preimenovali v Anas tas ius -Gruenn-St rasse . Kapucine so iz 
stavbe izgnali, v njej pa tudi uredili občasne zapore. Vanje so kmalu 
po nemški zasedbi zaprli največ učiteljev in duhovnikov. Okrog 1. 
maja pa so jih preselili na Bori. 

Pri Lenartovih so takoj po svojem prihodu uredili Nemci v 
prostorih tovarne perila ob Lenartovi stanovanjski hiši - tudi začasne 
zapore, najprej za vojne ujetnike, nato pa zbirališče izgnancev. 

V stanovanjski hiši trgovca Lenarta so si gestapovci uredili svojo 
menzo, k jer je jedlo okrog petnajst policistov. V službi so si pridržali 
kuharico Minko Kunčičevo, ki je pred tem gospodinjila in kuhala pri 
Lenartovih. To so storili brez njenega pristanka, kar prisilili so jo v 
novo službo, 

SPREHOD PO 
NACISTIČNEM PTUJU 

Čeprav je moj namen napisati, kar mi je ostalo v spominu iz 
zgodovine ptujskih zaporov, bi rad obudil podobo nacističnega Ptuja, 
katerega sestavni in žalostni del so bili ptujski zapori. 

V hiši na robu Vošnjakove ulice s pogledom na ptujski park, ki 
je bila last veterinarja Jedlička, se je vselil šef varnostne službe v 
Ptu ju ' in šef ptujskih zaporov „obers turmfi rer" Štefan Goerger s 
svojim uradom. V hiši je tudi stanoval. Živinozdravnika Jedlička so 
Nemci seveda vrgli iz hiše in ga izgnali. Na hiši je vihrala zastava SS 
(Sturmstaffel) . 

V bivšem minoritskem samostanu, iz katerega so nacisti izgnali 
duhovščino, so uredili v pritličju prehranjevalni urad za ptujski okraj 
kot A oddelek, ki je delil živilske nakaznice in tudi tobačne 
občinskim uradom, ti pa dalje potrošnikom. Prehranjevalni urad - B 
oddelek je bil na ptujskem občinskem uradu, ki je dodeljeval 
izkaznice ptujskim družinam in zavodom. Sef prehranjevalnega urada 
je bil zagrizeni nacist z imenom' Meyer. Stanovanje si je izbral v 
prvem nadstropju kapucinskega samostana. Njegova podrejena 
uslužbenca sta bila zavedna Slovenca: Janez Petrovič, pozneje 
partizan po vojni direktor kmetijskega kombinata v Ptuju m Jože 
Petrovič, po vojni direktor ptujske komunale. Imel je še nemško 
uslužbenko. 

Okrajne prostore so nacisti uredili v bivši stavbi ptujskega sreza 
na Srbskem trgu, svoje stanovanje pa si je izbral v vili izgnanega 
ptujskega odvetnika in starosta Sokola dr. Šalamuna. Zaradi svojega 
političnega prepričanja je prestal dr. Šalamun v zaporih 
zasmehovanje in hude udarce. 

Okrajni uradni prostori niso bili le v stavbi na Srbskem trgu 
ampak tud i v minori tskem samostanu in v Fermevčevi hiši. 

Dalje prihodnjič 

Z A H V A L A 

Zdravnikom internega oddelka splo-
šne bolnišnice v Ptuju, kakor tudi 
bolniškim sestram in strežnemu 
osebju se prisrčno zahvaljujem za 

ves t rud in nesebično pomoč. 

Hvaležna pacientka iz sobe št. 32 
Marija Markež, Desternik 



Spoznanje 
vremena 
po oblakih 

Ce se drobni, mrežasti oblaki 
premikajo od zahodne polovice 
neba proti vzhodu in to s hitrostjo, 
ki je vidna s prostim očesom, je to 
znamenje, da se nam približuje 
ciklon in je 100 kilometrov od nas 
močan zračni vrtinec, Ce vninca ni, 
bo čez dva dneva deževalo. 

Ce so ves dan po nebu raztreseni 
majhni oblaki, prot i večeru pa se 
zdmžijo v en sam oblak, bo ponoč i 
nevihta. Veter in dež pr ičakujemo, 
če na vzhodu že pred sončnim 
zahodom nebo m o č n o rdečkasto 
žari. Dež je zanesljivo tudi, če 
zjutraj črn oblak zakme sonce, 
pozneje pa se razblini. Ce majhni 
oblaki potuje jo prot i jugozapadu, 
lahko pr ičakujemo vihar. Ce so 
oblaki zelo nizki in precej gosti, je 
možnost toče . Zanesljivo pa pada 
toča , če se veliki kopast i oblaki 
pripravljajo na nevilito. visoko nad 
njimi pa so beU, mrežasti oblaki. Ce 
je nevihta že ob vzhodu sonca, b o 
popoldan že lepo vreme. Na stabilno 
lepo vreme pa lahko računamo, če 
se oblaki gibljejo v isto smer ko t 
veter na zemlji. Ce je ves dan 
ob lačno , zvečer pa se kjerkoli na 
obzorju zjasni, pomeni , da b o 
nasledmi dan pihal veter iz tiste 
smeri. Če kopasti oblaki o s i a n ^ o do 
večera, bo to noč nevihta. Če se 
oblači in se oblaki sčasoma 
oprimejo hribov, b o gotovo deže-
valo. Ce je deževno, oblaki pa se z 
veliko hitrostjo premikajo naprej, 
pomeni , da bo še nekaj dni deževno 
vreme. Temnordeč i oblaki prinašajo 
nevihte. Oblaki pepelnate barve 
prinašajo točo . Strela ognjene barve 
udarja pogosteje kot bliski bele, 
svetle barve. 

Alojz Cestnik 

KAJ VSE DO LETA 1977? 
(Nadaljevanje z 2. strani) 

obdobju predvidene INVESTICUE 
V g o s p o d a r s t v u v skupnem 
znesku 1.321 milijonov din, v 
negospodarstvu pa 318 milijonov 
din. Omenjene investicije bodo 
predstavljale 28,5 % družbenega 
proizvoda. Za realizacijo izdelanih 
razvojnih programov bo potrebno 
zagotoviti kar 70 % investicijskih 
sredstev izven občine Ptuj, saj lastna 
akumulativnost gospodarstva zago-
tavlja samo 30 % investicijskih 
sredstev. Največje investicijske na-
ložbe so predvidene v tovarni glinice 
in aluminija, kjer bo največji delež 
izvenobčinskih investicijskih sred-
stev. Večje investicije so predvidene 
še v tovarni avtoopreme. Tovarni 
volnenih izdelkov Majšperk in Delti 
Ptuj. V planiranih fnvesticijskih 
sredstvih so zajeta samo osnovna 
sredstva, medtem ko bo potrebno za 
obratna sredstva zagotoviti še 
dopolnilne vire. 

V primerjavi s preteklim obdob-
jem, ko so OSEBNI DOHODKI 
absolutno in relativno zaostajah za 
repubUškim poprečjem, je v nasled-
njem obdobju predvidena relativno 
hitrejša rast osebnih dohodkov. 
Tako bodo predvidoma naraščali 
osebni dohodki v gospodarstvu po 
poprečni letni stopnji 14 % (v 
republiki 12,8 % v gospodarstvu, v 
negospodarstvu pa 12,5 %). Poudari-
ti moramo, da bo realna stopnja 
rasti osebnih dohodkov nekoliko 
nižja od dosežene stopnje produk-
tivnosti dela. 

ZAPIS O PTUJSKIH JADRALCIH IN PADALCIH 
ftcd kratknn smo v Tedniku pisali 

o dejavnosti Acrokluba v Ptuju. 
Tedaj smo tudi navajali, da v 
kratkem opišemo delo jadrjilne in 
padalske sekcije. To obljubo danes 
izponjujejmo, še zlasti, ker se je v 
Ptuju pred kratkim že pričel tečaj 
za jadralne pilote in padalce. 

V tečaj se je letos vpisalo 23 
mladina-m in mladink iz Ptuja in 
okolice. Tečaji so pravzaprav 
odskočna deska k nadaljnjim 
uspehom, da bodo nekoč poštah 
celo poklicni piloti, bodisi v vojnem 
letalstvu ah pa v civilnem, kjer se 
lahko usposobijo za pilotiranje 
raznih letal. 

Seda je v Ptuju že 28 jadralnih 
pilotov, od tega je tudi ena ženska 
in sicer Zahka Obran, zaposlena v 
ptujski bolnišnici, vendar se v 
prostem času ukvarja z letalskim 
športom, ki je v glavnem namenjeni 
le moškim, vendar se tudi tu laliko 
udejstvujejo ženske. Seveda le tiste, 
ki se ne ustrašijo, ko s ptičje 
perspektive gledajo na trdna tla 
globoko pod seboj. 

Za učenje jadralnih pilotov imajo 
na letahšču v Moškanjcih kar pet 
letal in sicer dva detlina ter po enega 
meteor ja , blanika m trenerja. Letos 
se je v jadralni teča j prijavilo enajst 
kandidatov, od tega tudi mladinka 
Zdenka Glažar, ki že obiskujejo 
pn'i , to je teoretični del tečaja. 
Poučejeta jih znana ptujska pilota 

za jadralno letalstvo dipl. ing. Milan 
Trop in ing. Jože Botohn. 

Ptujski jadralni piloti imajo že 24 
srebrnih C značk ter dve zlati C 
znački. Zadnje sta osvojila dipl. ing. 
Milan Trop in Karel Korpar. Zadnji 
se sicer v Ptuju ne udejstvuje več 
kot aktivni letalksi športnik, ker živi 
in dela v Ljubljani. 

Po programu, ki ga je vodstvo 
ptujske letalske šole že izdalo, bodo 
v letošniem letu oreleteh ptujski 
jadralni letalci 500 ur. oziroma 

bodo med le t ah šč i prelete h okrog 
5000 kilometrov. 

Tudi v padalstvu so mladi 
Ptubjčani in okoličani dosegh že 
lepe uspehe. V klubu je včlanjenih 
14 padalcev. Letos pa se jih je 
prijavilo 12, od tega tudi dve 
mladinki. Tudi ti mladi ljudje te dni 
pridno obiskujejo prvi del tečaja. 
Poučuje jih ing. Franc Kodela, k i j e , 
čeprav mlad, dosegel vidne uspehe. 
Med drugim je že opravil izpit za 
motornega pilota. 

Padalski šport je nedvomno 
namenjen samo pogumnim in 
drznim l judem, kajti niso mačje 
solze, ko letalo ponese padalca tudi 
do višine 4400 metrov nad zemljo, 
kjer se mu odprejo vrata letala. V 
naslednjem trenutku padalec odsko-
či ter že leti, nekaj časa celo prosto f 
ler vse hitreje proti zemlji. Na točno 
določeni višini, kar mu pokaže 
višino mer, odpre glavno padalo, s 
katerim nato povsem varno pristane 
na zemlji. Pri tem pa mora pristati 
na t očno določeno točko , kar laliko 
dosežejo le dobro izurjeni padalci, 
ki znajo vešče upravljati padalo. 

Še važnejša kot višinomer je pri 
padalcih štoparica, po kateri se 
mora padalec točno ravnati, da na 
točno določeni višini in v pravem 
času odpre glavno padalo. 

Gotovo ni treba posebej omenjat i , 
da so fantje pa tudi dekleta zmožni 
v času, ko Se z vrtoglavo hitrostjo 
približujejo zemlji, ko dosežejo 
hitrost padanja do 60 metrov na 
sekundo, v zraku izvajati še drzne 
akrobacije. 

Tudi padalci so že dosegh nekaj 
priznanj. Tako imajo že pet srebrnih 
C značk in dve zlati C znački. 
Zadnje sta os-v^ila ing. Franc 
Kodela in Stanko Cuš. 

Za letos je predvideno, da bo v 
Pt uju r e p u b h ^ o padalsko prvenstv( 
ter začetek republiškega aerorelyja 
motornih pilotov in ne nazadnje 
mdi te kovanje v skokih v vodo, kar 
naj bi bilo letos na umetno jezero v 
Podleliniku. To bi naj postalo 
tradicionalno. Tudi v okviru 20. 
obletnice ptujskega aerokluba je 
predvidenih več tekmovanj in 
prijateljskih srečanj letalcev in 
padalcev. 

Vodstvo ptujske letalske šole 
skupaj s celotnim upravnim odbo-
rom, ki ga že nekaj let doka j 
uspešno vodi Tone Žagar, dosega 
kljub pomanjkanju finančnih sred-
stev lepe uspehe. Lansko leto so bih 
tretji v republiškem merilu, kar je 
vsekakor lep uspeh in priznanje. 

F. H. 

Posnetek z lanskega tekmovanja v skokih v vodo v Podlehniku: Zmagovalec 
Anton Rengeo (AK MS), drugi iztok Vodušek (AK Maribor), u e t j i Frane 
Kodela (AK Ptuj). 



Dr. FRANBRUMEN: 

Obolenja arterij 
1. nadaljevanje Pri-
bližno polovica za to boleznijo 
obolelih moškili mora v predčasno 
invalidsko upokojitev. Mnogi izmed 
njih postanejo pr idobi tno popol-
noma nesposobni, nekateri so celo 
tako prizadeti, da potrebujejo tujo 
telesno pomoč . 

Bolezen se najpogosteje pojavlja 
na spodnjih okončinah in to 
predvsem na podkolenju in doseza 
do 90 Jc vseh primerov; ta okolnost 
dosedaj ni pojasnjena. Smrtnost pri 
tem obolenju ' radi prizadetosti 
perifernih žil odvodnic ni po-
membna in to iz razloga, ker isti 
bolniki običa jno umirajo zaradi 
vzporedne obolelosti na arterijah 
srca, oziroma možganov, tedaj na 
srčni in možganski kapi. Ker je 
poapnitveni proces na žilah okončin 
običajno in razmeroma počasen, 
prehiteva smrt s kapjp. In kakor je 
smrt sama po sebi k m t dogodek, je 
vendarle v mnogih primerih pri tej 
bolezni nezaželjena odrešiteljica za 
bolnika in njegovo okolico. 

VZROK ZA TO BOLEZEN JE V 
9 0 % POAPNENJE ŽIL s svojo 
trojHo glavnih znakov: otrdelost 
žilne stene, zožitev žilne votline in 
posledična neelastičnost. Za nasta-
janje tega obolenja je odgovornih 
VEC TAKO IMENOVANIH RIZIČ-
NIH FAKTORJEV. Najpomemb-
nejši med njimi so': sladkorna 
bolezen, motn je v maščobni pre-
snovi, zvišan krvni tlak, put ika, 
kronična obolenja ledvic in še 

nekatere bolezni, ki so posledice 
motenj v delovanju hormonskih 
žlez. Med vzročnike prišteviuno tudi 
čezmerno kajenje, premalo gibanja 
in preobilno uživanje hrane s 
posledično debelušnostjo. Pri slad-
korni bolezni so podrobneje opisane 
nekatere posebnosti tega obolenja. 

Bistvena posledica efektivnega 
motenja krvnega ob toka je pomanj-
kljivo dovajanje za življenje in 
funkcioniranje celicam in torej tudi 
orcanom potrebnih snovi. Poskusi 
so pokazali, da UTESNITEV 
PREHODNOSTI ŽIL ODVODNIC 
CELO DO 2 / 3 NJIHOVEGA 
PREREZA ŠE NE POVZROČA 
IZRAZITEJŠIH MOTENJ. Šele 
izdatnejše utesnitve nad 2 / 3 
povzročajo opazne bolezenske zna-
ke. To spoznanje je pomembno pri 
odločanju za eventualno operativno 
zdravljenje. V nekaterih primerih si 
organizem z okrepitvijo takoimeno-
vanega stranskega - kolateralnega 
krvnea obtoka - skuša pomagati 
sam. Ta samopomoč uspeva v 
različnih organih različno; ponekod 
bolj, ponekod manj. Pri ustvarjanju 
kolateralnega krvnega ob toka je 
med vsemi dejavniki NAJVAŽ-
NEJŠI FAKTOR CAS. Pri kronič-
nem poteku bolezni je časa dovolj, 
pri akutni zamašitvi - npr . venčne 
arterije na srcu - je časa mnogokra t 
premalo. Razvoj stranskega krvnega 
obtoka tudi pri kronično potekajo-
čih oblikah ne uspeva zadovoljivo 
zaradi prej omenjenega dejstva, da 
opaznejše posledice nastopajo doka j 
pozno , šele po tem, ko je utesnitev 
prekoračila 2 / 3 normalne zmoglji-
vosti. Obrambni refleksi pa posta-
nejo mobilizirani šele tedaj , ko 

organizem že obču t i posledice. 
Sele pri aktivni obremenitvi 

prizadetega or^'ana (npr. noge) se 
pokiiže dvotretinska utesnitev kot 
bolezenski znak. Dočim je zanimivo 
in važno vedeti, da pri popolnem 
mirovanju bolezen pokaže svoje 
znake (npr. krčevite bolečine v 
litkah) šele tedaj, KO UTESNITEV 
PRESEGA ŽE CELIH 9 0 % - ko je 
torej le še ena desetina prehodnosti 
arterije ohranjenk. V TEM JE EDEN 
OD RAZLOGOV, ZAKAJ LJUDJE 
NAVADNO ZACNEJO Z ZDRAV-
LJENJEM RAZMEROMA ZELO 

'POZNO. 
KRITIČNO TOCKO DOSEŽE 

UTESNITEV ŽIL ODVODNIC PRI 
ZAMAŠITVI DO NEKAKO 95 % 
ARTERIALNE VOTLOSTI. Priza-
deti organ se torej pri popolnem 
mirovanju še zadovolji le z dobrimi 
5 % normalnega krvnega ob toka . Pri 
takem stanju postane oskrbovanje 
celic in celotnega organa s 
potrebnirh materialom (kisik, hrana 
in ostalo) nezadostno in p o k a ž e p se 
znaki odmiranja pri živem telesu. 
Najprej nastopi ohladitev prizade-
tega dela organa, nenormalna 
občutl j ivost (zmanjšana obču t -
ljivost, mravljinci ipd.), končno 
popolna neobčut l j ivost ; temu sledi 
modrikasta potemnitev, ki preide v 
ogljeno t emno barvo in nazadnje 
gangrenozen razpad oiganji, oziroma 
enega dela oi^ana (palec na nogi, del 
stopala, včasih pa se tako odmiranje 
vzpenja višje navzgor po okončini) . 
Tako odmrli deli telesa niso vselej 
izrazito boleči in se zato primeri, da 
jim bolnik niti sedaj ne posveti 
posebne pozornost i . 

Sledi 2. nadaljevanje 

Uspešni ptujsl<i 
strelci 

Strelska zveza ptujske občine je 
na svojem letnem zboru pregledala 
svoje delo. Udeleženci so bili enotni 
v stališču, d« sta bili zadnji dve 
minuli leti zelo uspešni. 

Število članov se je podvojilo in je 
strelstvo najbolj množičen šport v 
občini. 

Kvaliteta je na zavidljivi višini. 
Ženske so republiške prvakinje v 
streljanju z zračno puško, tudi 
pionirke so dosegle zavidljive 
rezultate. Mladinci so zvezni 
rekorderji, dva strelca pa sta bila 
med najboljšimi športniki občine. 

Najboljše športno društvo v 
občini je strelska družina ,,Jože 
Lacko" iz Ptuja, ki je rekorder na 
vseh nivojih in konkurencah. 

V občini ni strelišč za zračno 
orožje. Malo je trenerjev in 
inštruktorjev, malo je sredstev. 

Četrtstoletnico jugoslovanskega 
strelstva so proslavili ptujski strelci s 
številnimi tekmovanji, najpomemb-
nejša pa sta bila julijski in Lackov 
turnir. 

Predsednik strelske zveze je 
ponovno Alojz , Koželj; podpred-
sednik je Kari Žmavc, sekretar pa 
Ivan Horvat. 

Upravni odbor je določil nov plan 
razvoja strelstva v občini. 

SL 



POTEPTANA MLADOST Nadaljevanje 
in konec 

Torej tej prošnji in zahtevi sem 
ugodila jaz, sedaj pa me je groza 
pomisliti nazaj ali pa vnaprej v svoje 
življenje. Prav nič se ni spremenilo v 
teh dvajsetih letih, ko sem končala 
osmi razred. Saj vendar nisem v<teh 
letih prav nič poskrbela tudi za 
svoja stara leta. Samo tuje ukaze in 
naloge sem izpolnjevala, delala od 
ranega jutra do pozne noči, a zame 
ni bila nobena urica prosta. Niti 
tedaj, če smo morda dobili obisk, ali 
če je prišel domov kateri mojih 
bratov ali sestre, nisem imela 
možnosti z njimi kaj pokramljati, le 
nekaj na videz nepomembnih beied 
sem smela izmenjati z njimi! Morda 
je v tej .poli t iki" bil skrit strah, da 
jim ne bi povedala, kako me imajo 
vedno „na uzdi", da se jim morda 
ne bi izmuznila kdaj iz rok kam v 
službo, kjer bi mnogo lepše in lažje 
živela. Toda, če bi bila količkaj 
neusmiljenega srca, bi to že zdavnaj 
tudi storila. Ce ne drugače, bi se 
lahko tudi kam drugam poročila, saj 
sem imela mnogo resnih fantovskih 
ponudb, kjer bi tudi tam Du za lu, 
da staršem domov pomagava. 
Vendar je vse skupaj le bilo 
sanjale nje mladih ljudi, ki so mi 
hoteli pomagati iz zagate, jaz pa na 
to spet nisem mogla pristati, saj sem 
vendar zato o s t ^ a pri starših, da 
bom pri njih, ne pa kje drugje. Ne bi 
bilo lepo, če jih končno zapustijo 
vsi otroci, saj bi me bilo tudi sram, 
da bi zdaj popustila, ko nisem več 
tako rosno mlada, da bi lahko 
nadaljevala študij. Ostaja mi samo še 
ena možnost, da si zagotovun vsaj 
zdaj malo svetlejšo bodočnost , 
morda bi se poročila na dom. Da, 
tudi takšen se je našel, ki bi si upal k 
nam za zeta, prav lepo službo ima, 
iz dobre družine je doma, tudi 
dobrosrčen . . .! Toda pri nas mi ni 
drugače misliti, da bi se to uredilo, 
saj g o ^ o d a r sam ureja vse po svoji 
glavi. Tudi življenje in probleme 
drugih hoče urejati po svoji zamisli 
in nemalokrat s i je dovolil do mene 
krute žaljivke, ki bi si jih ne 
zaslužila niti nobena lena izprijenka. 
Dovoli si tudi ohladiti kakršnokoli 
jezo na meni, ki me je, seveda, 
najmanj škoda, in to včasih kar s 
krepkimi udarci, kar seveda ni 
najlepši in najprijetnejši tedenski 
zaslužek. Vse mora biti po njegovi 
zamisli in ukazih, čeravno bi bilo z 
majhno ^ r e m e m b o delo mnogo 
lažje in hitreje opravljeno. Torej bi 
bil za zdaj zet še odveč pri hiši. 
Radujem se samo tega, da sem v 
začetku poznanstva lahko vsakega 
fanta prepričala, kako nesmiselno je 
čakati name, saj si sam lahko izbere 
mnogo lepšo in varnejšo ,prilož-
nost", kjer ne bo imel toliko 
raznovrsmih sitnosti, da bi že v 
prvem mesecu zakona dobil zlom 
živcev. Torej za nas ga je vendarle 
škoda, da bi prispeval domačiji 
prisluženi denar, čez nekaj let pa bi 
gospodar v oporoki zapisal lepo 
vsoto dote svojim otrokom, ki so se 
razšli v svet. Že tudi pridejo kaj 
domov pogledat in prinesejo kakšno 
darilo domov, ki gospodarju pomeni 
vse na svetu, zato jih ima rajši. So 
pač lepo urejeni in imajo vse 
drugačen videz, kakor ta „svinjska 
dekla" doma. Ta vsota dote bo 
vsebovala ves prigaran denar, ki se 
zdaj z njim skopari, da še čevljev 
nimam; razdelila se bo vsa zemlja, 
domačijo pa seveda potrebuje kateri 
od otrok, ki ima zdaj že številno 
družino. Saj je povsod treba drago 
plačevati tisto vlažno sobico, v 

kateri se stiska vsa družina. Tako 
torej! 

' Navsezadnje bom še ob svojo 
podstrešno sobico, saj bo dom 
pripadal drugim; kam naj se spravim 
tedaj, če kdaj zbolim, ali pa , če 
učakam starost; oh , kar groza m e j e ! 

Sedaj si ne smem pomagati, takrat 
pa si ne bom več mogla. Sedaj mi 
ukazujejo, ker sem še mlada in ne 
poznam njihovih izkušenj, kot 
pravijo vedno; ko bom pa stara, mi 
pa še ukazovati ne bodo hoteli, ker 
si bodo predstavljali, da spadajo spet 
v novejšo dobo, kjer se starejši 
nimajo kaj ,,vtikati". 

Torej bodo uporabna le mlada 
delovna leta, ki jih bom kar dobro 
izkoristila z enega dela na drugo, 
kakor nam jih prinašajo letni časi. 
Saj vendar mora biti vse ob pravem 
času narejeno, kakor zahteva narava 
in zemlja, ki nam dajeta svoj obilen 
sad in bogastvo. Pa ne le bogastvo 
gospodarstva, ampak tudi bogastvo 
naravne lepote in cvetja. Kakor 
cvetje so tudi ljudje: tistim 
najlepšim velja več pogledov - in 
ugodnosti; postranskim in nepo-
membnim pa le kakšen površen 
pogled. In moja mladost bo 
podobna rožici ob po tu , ki so jo 
nevede poteptali ljudje. 

^ OSEBNA 
KRONIKA 

RODILE SO: 
Marija Jakob, Destrnik 26 — 

Draga; Marija Govedič, Središče 
120 /b - Maijana; Jožefa Pernat, 
Šikole 65 - Matejo; Marija Golob, 
Slovenja vas 69 - dekhco; Danica 
Šef, Lahonci 5 — dečka; Milena 
Topolinjak, Ljutomer, Cvetka Go-
larja 2 — Ditko; Kristina Dekanič, 
Hrastovec 53 - dečka; Matilda 
Vršič, Nova vas 93 /a - dečka; Silva 
Majcenovič, Hrastovec 7 — deklico; 
Marija Skrbinšek, Hrvatski trg 5 -
Aleša; Marija Lukman, Litmerk 7 — 
Marjano; Jožefa Crnczel, Ob 
železnici 3 - Boštjana; Alojzija 
Potrč, Biš 54 - Marjetko; Ivanka 
Bomfič, Dobrava 10 - Marijo; 
Elizabeta Tomažič, Grajena 18 -
deklico; Ela Kovačič, Ločki vrh 24 
— Angelo; Marija Topolovec, 
Kidričevo 48 - Tončeka; financirali 
iz solidarnostnega sklada, štiri 
petine pa bodo krili s kreditom 
republiškega Bosilj, Korenjak 7 -
dečka; Ivanka Hliš, Stanošina 10 -

Dominko; Ivana Ficjan, Sp. Velov-
ls[k 38 - dečka; Vlasta Vaupotič, 
Grajena 57 - Natašo; Neža Hliš, 
Prešernova 17 - dečka; Elizabeta 
Tušek, Nova vas n. h. - Bogdana; 
Antonija Emeršič, Pohorje 42 -
deklico; Mira Hercog, Partizanska 
13, Slov. Bistrica - Matejko; Marija 
Zavec, Bratislavci 41 - Janka; 
Cvetka Marjanovič, Stari trg 11, 
Ljutomer - Rajka; Štefanija Horvat, 
Potrčeva 22 - Jerneja; Elizabeta 
Rous, Kog 72 - Gorazda; 

POROKE: 
Ivan Damjanovi^ Krško, Kremen 

28 in Frančiška Segula, Bodkovci 
42; Vladimir Ceh, Trubarjeva 9 in 
Marija Kosec, Borovci 8; Drago 

Kiselak, Grad 84 in Ana Vučina, 
Juršinci 40; Tomaž Bombek, 
Cvetkovci 82 in Marija Stopinšek, 
Hajdoše 67. 
UMRLI SO: 

Marija Kikl, Budina 11, roj. 
1883., umrla 8. 4. 1974; Franc 
Preac, Ob Studenčnici 9, roj. 1905, 
umrl 7. 4. 1974; Julijana Skrinjar, 
Mihalovci 56, roj. 1896, umrla 13. 
4. 1974; Terezija Grandošek, 
Spuhlja 132, roj. 1896, umrla 13. 4. 
1974: 

Fran Kos, Grdina 24, roj. 1913,, 
umrl 30. 3. 1974; EmiUja Zoreč, 
Sela pri Ptuju 13, roj . 1888., umrla 
4. 4. 1974; Antonija Kaučič, 
Hermanci 35 , ro j . 1898., umrla 5 . 4 . 
1974. 

ptsma 
TO PA NI LEPO 

Pod gornjim naslovom je v 13. številki Tednika prizadeti 
Kidričan napisal članek v zvezi z reševanjem in prodajo blaga v 
prodajalni Market Kidričevo po požaru. V njem gre za nepopobio in 
nepravilno informiranje občanov o prodaji poškodovanega blaga. 

Dejstva so naslednja: 
Poškodovano blago smo popisovali ob sodelovanju cenilcev 

Zavarovalnice Maribor in inšpektorjev Skupščine občine Ptuj. Vrstni 
red popisa je bil takšen, da se je preprečila nadaljnja škoda in 
kvarjenje blaga. Zato smo najprej popisaU in na novo ovrednotili 
tekstilno blago, ki je bilo mokro in zakajeno ter prehrambeno blago, 
ki je bilo primerno za hitro prodajo. Sproti smo na novo ocenjeno 
blago prodajali pred prodajalno in nismo mogli upoštevati pisem in 
sporočil, ko so jih posamezniki pisali za rezervacijo posameznih vrst 
blaga. Vse blago je bilo najprej ponujeno prebivalcem Kidričevega 
pred prodajalno, šele ko se je prodaja v Kidričevem ustavila oz. 
pričela upadati, smo organizirali dodatno prodajno mesto v Ptuju, 
ker je bilo nujno potrebno blago takoj razprodati, da ne bi prišlo do 
dodatne škode. Ta ukrep je bil potreben in pameten že zaradi tega, 
saj smo videli, da se je v Ptuju, kjer je večja kupna moč, v nekaj dneh 
to blago razprodalo. 

Kolikor imajo prizadeti prebivalci Kidričevega pripombe na 
prodajo blaga teluiične stroke in delno tudi prehrambenih artiklov, 
moramo pojasniti, da so vsi tehnični predmeti bili prepeljani iz 
Kidričevega na ustrezne servise v Maribor, kjer so te predmete 
pregledali in usposobili za rabo. Da si ne delamo ponovnih stroškov s 
prevozom, smo zaprosili servise, da nam posredujejo prodajo tega 
blaga. 

Prav tako smo iz Kidričevega prepeljali precejšnjo količino 
prehrambenega blaga in ga skladiščili v Ptuju, vzorce pa poslali 
Zavodu za zdravstveno varstvo v Maribor v analizo. Ko smo dobili 
analizo omenjenega zavoda, smo lahko blago razporodali in to v 
Ptuju^^da smo zopet prihranili stroške prevoza. 

Ponovno poudaijam, da sta cenitev in popis blaga potekala 
komisijsko, da nismo imeli prostora blaga posebej vskladiščiti ter da 
je bilo edino smotrno, da smo organizirali prodajo v Kidričevem in 
potem še v Ptuju, ker smo s tem preprečili n i i a l jn jo škodo. 

Za vse navedbe, kakor tudi za vse delo obstoja dokumentacija, ki 
si jo lahko posamezniki ogledajo v naši upravi. Samoupravni organi 
TOZD Panonija Ptuj so takšno akcijo potrdili in ugotovili, da so 
zaposleni v prodajalni Kidričevo ter vsi ostali iz TOZD Panonija in 
zunanji sodelavci vložili mnogo truda in maksimalne napore, da so v 
kratkem času popisali blago, ga razprodali, odstranili najhujše 
posledice požara in v sorazmerno hitrem času usposobili prodajalno 
za delo. 

MERCATOR - PANONIJA, Ptuj 



ŠŠD v Slovenski 
Bistrici 

otroci radi izkoristijo vsak prosti 
trenutek, nekateri za to, aa se 
skrivajo, lovijo, da se ferajo razne 
gre, drugi pa da skačejo po drevju, 
ali pa brcajo žogo, kar posebno radi 
počnejo dečki . Človek se pač mora 
malo razgibati, sicer bi bil preveč 
len in počasen. Pa tudi za zdravje je 
dobro. 

Da bi učencem naše šole še 
pomagali pri razgibavanju, smo 
ustanovili SŠD. Vodimo ga sami 
učenci. Za predsednika smo izvolili 
učenko 8 . c razreda Alenko 
Pečovnik, tajnik je Lučka Sekolec 8 
a, pomagajo nam še učitelji. Težave 
pa nam pomaga reševati tovarišica 
Štefka Šalamun, ki je naša 
mentorka. 

SSD smo ustanovili pred štirimi 
leti in se tudi iz dneva v dan in leto 
izboljšuje. Dobivamo vedno več 
kandidatov za šport. Tako je v 
šolskem športnem društvu okoli 300 
članov, a se ta številka z dneva v dan 
veča. , , 

V SSD so^ vključene naslednje 
dejavnosti: košarka, rokomet, nogo-
met, atletika, gimnastika in namizni 
tenis. 

Zadnja tri leta organiziramo tudi 
športna tekmovanja med šolami. Ce 
se dobro izkažemo v občini , gremo 
na tekmovanje v druga območja. 
Veliko tekmovanj so dobili dečki , ki 
jih trenira tov. Ljubo Sabati. Za 
njimi pa smo deklice, ki nismo tako 
dobre, toda se vedno bolj izbolj-
š.ujemo. Vodi nas tov. Štefka 
Šiamun. 

Poleg športnih dosežkov smo 
zgradili asfaltno igrišče in tudi gole 
smo si nabavili. Kupili smo si tudi 
športne majice. Tovarna IMPOL pa 
nam je kupila izkaznice za ŠŠD, za 
kar smo jim zelo hvaležni.-Upamo, 
da nam bo tovarna še v naprej v 
veliko p o m o č . 

Poleg uspehov pa imamo tudi 
težave. Potrebovali bi telovadnico in 
več vaditeljev. Sedaj nam pomagajo 
nekdaiyi ucenci naše šole, kot Miso 
Jedlovcnik, Anton Pajek itd. 

Tako se razvija ŠŠD in upamo,da 
se nam bo uresničilo čim več želja. 

Anica Germ, 
OŠ „POH. ODRED" 

Slov. Bistrica 

PISMA NAJMLAJŠIH 

SPREHOD V GOZD 
Ker je bilo zunaj zelo toplo in 

sončno, sva šla z mamico na 
sprehod. Najprej sva šla v gozd. 
Slišala sva prijetno žvrgolenje ptic. 
Pot nama Je prestregla srnica, ki sva 
jo nekaj časa radovedno opazovala. 
V gozdu sva naredila s prijateljem 
most, pod katerim je slap. Mamica 
je^ bila nad žuborenjem potočka 
očarana. 

Želim si še mnogo podobnih 
sprehidov po gozdu. 

. JOŽIMOHORKO, 
Poljčane 

OMARE 
v šoli imamo omare. V šoli 

imamo zidne omare. Zidne omare so 
belo pobarvane. V njih hranimo 
knjige. Mi imamo doma v kuhinji 
omaro! V omari imamo obleke. 
Imao tudi omaro za posodo. V sobi 
imamo omaro za plašče. Imamo 
omaro za čevlje. V sobi imamo tudi 
nočne omaricee. 

Majda Tucovič, 
1. a. OŠ Majšperk 

PREBUJA SE NOV 
LETNI C AS 

Na pragu stoji že zopet lepa 
• pomlad. Vem, da se je vsi veselite 
tako kot jaz. 

Pomladi zapiskajo prve troben-
tice, zvončki počasi dvigajo svoje 
težke glave, mačice zacvetejo, 
marjetice se veselo ozirajo proti 
soncu, vse trave močno pozelene. 
Skratka, vse se je prebudilo in vse se 
je spremenilo, l u d i ljudje so se 
^remenil i . Ne nosjjo več tako 
debelih zimskih oblačil in škornjev. 
Noči so sedaj krajše, dnevi pa daljši. 
Po mladi je vse veselo in lepo'. 

Ptice se vrnejo z juga in se 
napotijo v gozd, k i j e pravkar začel 
zeleneti. Tam si zgradijo svoja 
gnezda, si vzgojijo mladice in se 
veselijo življenja. 

Vetrič zapoje svojo pesem, veje 
dreves veselo plavajo po zraku in se 
love. Vse se veseli in radosti! 

Toda, kaj bo potem, ko bo 
pomlad odšla? Približalo se bo 
poletje in pomladanske cvetlice 
bodo kmalu izginile. Nadomestae 
jih bodo druge, ki laže prenašajo 
vročino! Delovni človek bo našel 
svoj oddih na morju, v toplicah ali 
na planinah. 

Vse se spreminja - vse, kar je 
živega v naravi! Tudi naš čas se 
spreminja. 

MARIJA LAČEN, 5. c. 
OŠ „FRANC OSOJNIK", Ptuj 

MOJA MAMA 
Mama zjutraj vstane, se obleče, 

umfle in pripravi zajtrk. Najprej 
prebere časopis, pospravi. Nato 
pripravi kosilo, pomije posodo. 
Popoldan pere in šiva. Zvečer skuha 
večerjo, plete, gleda televizijo in gre 
spat. 

VLADO HABJANIČ, 
2. c OŠ Gorišnica 

POMLAD SE PREBUJA 
Pomlad! Beseda, ki ti zavre kri v 

žilah in beseda, ki ti prinese vonj 
dišečih se cvetov cvetočega maja. 
Maj je ves cvetoč. Vse cvete in vse je 
v pisanem cvetju. To je le ena sama 
beseda, ki ti pomeni vse, vse lepote 
pomladi. 

Prvi pomladni dan je 21 . marec. 
Pomlad traja tri mesece do 2 l . 
junija. Tisti dan je prvi poletni dan. 
Ko se sprehajam po poti ob gozdu 
čutim in vidim pred seboj pomlad. 

Pogledam^ naokoli in vidim troben-
tice, mačice, maijetke in dehteče 
vijolice. Natrgam jih in jih vso pot 
duham. Dehtijo tako, kot dehti 
pomlad. Pomlad, čas veselja in 
rajanja. Pomlad v letu je ena sama. 
Samo en del leta je pomlad. Pomlad 
vsa v pisanem cvetju. Rada imarp 
pomlad. Pomlad me oživi. 

Ko bom umrla, bi želela v 

Eomladi, zakaj to je luoj najlepši 
itni čas. Pomlad vsa v cvetju in 

prirodnih lepotah. 
Dragica Kujavec, 5 . c., 

OŠ „F. OSOJNIK" Ptuj 

ŽARKI 

Sončece zlato nad gore 
zelene vstalo je, 
biserne žarke na zemljo 
spečo poslalo je. 

Prvi žarek poslalo 
v rosne je travice, 
k nebu povzdignile cvetke 
bujne, so glavice. 

Drugi žarek poslalo 
v gnezdeča skrivna je; 
v tihi se log oglasila 
pesmica divna je. 

Tretji žarek se Tončka 
dramit napotil je, 
smuknil na posteljo mehko; 
ali se zmotil je. 

Kdaj že ovčice bele 
v loko na pašo je gnal! 
Tam si že vriska in piska, 
tam bi ga žarek iskal! 

Marija Žgrak, 3. raz. 
OS Rodni vrh 

SAMA V MESTU 
v soboto zjutraj me je mamica 

zbudUa ob pol sedmi uri. Ker je bilo 
že j jozno , nisem imela časa 
polezavati, pač pa sem takoj vstala. 

Z mamico sva bili minulo soboto 
v P^tuju. V čistilnico sva nesli moj 
plašč. V mestu sem bila že večkrat s 
starši. Doma^ smo se domenili , da 
pojdem po očiščeni plašč sama. 

Hitro sem se pripravila. Mamica 
mi je med tem časom pripravila 
torbico in denar. Poslovila sem se in 
odhitela na avtobusno postajo. Ker 
avtobus še ni pripeljal, sem na 
postaji čakala še približno deset 
minut. Tu je bilo se nek^ drugih 
ljudi. Med pogovorom je cas hitro 
minil in avtobus je tudi že pripeljal. 
VstopUi smo, plačali vozne listke in 
sedli. Sedela sem zraven nekega 
tovariša. Nekaj časa sva se 
p o g o v ^ a l a , nato pa sem opazovala 
pokrajino. Na naslednji postni je 
vstopila starejša ženica in odstopila 
sem ji svoj sedež. 

Pripeljali smo se v Ptuju na 
avtobusno postajo, kjer smo vsi 
izstopili in odšli v mesto. Najprej 
sem se napotila v čistilnico po plašč. 
Sla sem mimo Lackovega spome-
nika, triimo ti^ovske hiše Merkur in 
drugih prodajaln. Ogledovala sem si 
izlozbe in videla veliko lepih 
predmetov. Nato sem vstopila v 
samopostrežno trgovino, kjer sem 
kupila vse, kar mi je naročila 
mamica. Opravek sem imela še v 
trgovini s konfekcijo. 

Nato sem se napotila na 
avtobusno postajo. Ker je bilo zunaj 
zelo mrzlo, sem počakala na 
avtobus v čakalnici. Ko je pripeljal, 
sem se z njim odpeljala v Majšperk. 
Tam sem izstopila^ in po slabi in 
blatni cesti odšla peš proti domu. 

Doma so bili veseli, da sem se 
srečno vrnila. Vesela pa sem bila 
tudi jaz, saj sem vse v redu opravila. 
Odločila sem se, da pojdem še 
večkrat^ sama v mesto, ker sem 
preizkušnjo dobro opravila. 

Robar J^idija, 5 . a 
OS Mgjšperk 



OVEN (21. 3. - 20. 4.): Ne 
umikajte se preveč pa tudi 
prepirljivost ne pomaga. Zadrega v 
poklicu in ljubezni bo minila. Več 
telesnega gibanja pomaga rešiti 
številne probleme. V krizi ohranite' 
mirno kri. 

BIK (21. 4. - 20. 5.): Za porabo 
odvečne energije se vam vsak dan 
ponuja priložnost doma, pa tudi 
tam, kamor prav sedaj radi zahajate. 
Zaupajte nasvetu prijatelja, saj se je 
vedno pokazal kot zelo dober. 

DVOJČKA (21. 5. - 22. 6.): Le 
pogum! Po prvi košarici nikar ne 
vrzite, puške v koruzo.^ Ponudila se 
vam bo še boljša priložnost. Splača 
se malo bolj pogledati ob sobotah. 
Praznovanje na delovnem mestu vas 
spravi v dobro voljo. 

RAK (23. 6. - 22. 7.): 
Nezadovoljstvo je posledica pomlad-
ne utrujenosti; Morda ste sami 
nekoliko prezahtevni? Približujete 
se velikim stvarem, zato brez strahu. 
Nepazljivost v torek lahko pripelje 
do solzavih posledic. 

LEV (23. 7. - 22. 8.): 
Razočaranje, ki ga boste morali 
hote ali nehote vzeti v zakup, je 
pred vrati. Vsake besede ne jemljite 
za suho zlato, pa b9 tragedija 
manjša. Pride pošta in ugodno 
sporočilo. 

DEVICA (23. 8. - 22. 9.): V 
ognju je dobro imeti eno samo 
železo, sicer je lahko joj. Posledice 
so lahko usodne. Nova poznanstva 
niso nič posebnega. Imeli boste 
relativno miren teden, bo samo 
nekaj skokov v naravo. . . 

TEHTNICA (23. 9. - 22. 10.): 
Priložnost imate pomagati, da se 
nekatere zadeve zlepa rešijo. Pri tem 
se varujte večjih izdatkov in dolgov. 
Sposoditi si se gre, vrniti je težje. 
Prepir v družini je prehoden. 

_ ŠKORPIJON (23. 10. - 22. 11.): 
Če hočete, lahko dokažete, da ste 
zelo spretni. Nekdo vam zelo zaupa, 
zato mu ne pripravite razočaranja. 
Ob koncu tedna dobre novice v j 
zvezi z ljubeznijo in z denarci. 

STRELEC (23. 1 1. - 20. 12.): 
Zvezde so vam naklonjene, kar 
pomeni srečo; za prvo silo ne bo 
prevelika, vendar kar dobrodejna. 
Spora ne jemljite resno m bo manj 
pomemben. Veselega srečanja nikar 
ne pozabite. 

KOZOROG (21. 12. - 20. 1.): Ne 
kisajte se v samoti, saj to lahko 
pomeni vaš propad. Ponuja se varn 
veliko drugih možnosti, s katerimi 
se lahko obdržite na vrhu. Potegnite 
črto, pozabite preteklost in pričnite 

VODNAR (21. 1. - 20. 2.)j Cas 
je ugoden za zanimiva srečanja. 
Neke svetle oč i vas že dolgo 
spremljajo, potrebno jih je samo 
najti. Lepota in zabava se vam obeta 
ob koncu tedna, vendar se izogibajte 
pijančevanja. 

RIBI (20. 2. - 20. 3.): Končno 
izpolnite obljubljeno. To je že 
povod za živahen teden, brez veliko 
počitk«. V pravnih zadevah bodite 
diplomat, sicer vas bodo izigrali-
Oddahnete si ob dolgo pričakova-
nem obvestilu. 

KINO LJUTOMER 
18. IV.: ancl. film „HENRIK 

VIII."; 
20. IV. ob 20. uri in 21. IV. ob 

15.30. 17.45 in 20. uri am. film 
„ S E D M I ; R I C A J E Z D I : 

24, IV.: ob 20. uri ital. fr. film 
,.NOR.\IANSKI MEC". 

KINO PTUJ 
„ M E T U L J I S O S V O B O D N I " 

am. film ob 18. uri ob 20. uri fr. 
film „ O B S E D N O S T A N J E " ; 

1 9 . I V . ; „ O B S E D N O S T A -
N J E " fr. film ob 18. in ob 20. uri; 

2 0 . iji 2 1 . I V . : „ B R I G A D A 
P R O T I Z L O Č I N U " i t . f i l m o b 1 8 . 

in 20. url V nedeljo bo ob 10. in 
1 6 . uri a m . ris. film „ P 0 D V I G I 
S L A V N E G A M O R N A R J A P O P A -
J A ; 

2 3 . I V . : . , E N A J E O S A M L J E -
N A Š T E V I L K A " a m . f i l m o b 1 8 . in 
20. uri; 

2 4 . I V . : „ P L A C A N E C I N D I O 
B L A C K " a m . f i l m o b 1 8 . ur i . 



rezervirano za lujzeka 
lepo mi bote fsi fkup pozdrovljeni! 

Pred so boj man dve pismi, od 
Franca iz Jablovca pri Podlehniki no 
od sldoka iz Zogreba. Da mi ne bi 
slučajno plač sfalija - začnimo 
takoj z delom. Franc mi piše: 

Pozdrovljeni Lojz! 
Kot tebi 6e nepoznona oseba se ti 

oglošan iz Hploz. Večkrot sen ti že 
pisa pa mi še nibenega pisma nesi 
objava. Ne ven, si toga ti krif ali je 
vmes kaj drugega. Moren ti pove-
dati, da sen tvoj zvesti že večletni 
brolec. Zaj pa preidima k stvori: 

Lojz, ti si s politiko podkovoni pa 
mi povej po pravici, kaj si 
prafzaprav mislijo nekšni italjanski 
crnosrajčniki, da nas neke strošijo, 
preizkušajo našo samouprovljaje no 
zavest. Kaj si lekič mislijo, da do z 
nami tak delali kak s fazoni, gdo 
pridejo k nan na jago? Si jih vida 
hujdiče, mi okoli jih skočemo no jin 
za tiste lovske devize lepo streže-
mom, zaj pa si kak štora kvokla 
škrarnpU brusijo prta nan, Pje Lojz, 

I jaz še mon duma eno storo 
karabinko. Samo naj pridejo. Ne 
fstrošimo se jih. Naša vojska, da jih 
takoj naravnoč do Rima no sE dale 
ekspres natirala. Jas se še spomijan 
kak smo bli enkrat na lovu ali jagi, 
kak se to boj po domočen pove. Z 
bližjega polja so psi nagnali fazone 
no se je en moj pajdoš zdrja: ,,Apšac 
fazaniiii. . ." Italjon pa je mislâ ^ da 
grejo partizani . . . Tak je zaceja 
prestroseno gledati okoli sebe, 
tejko, da mu neje neke v hlače 
vujšlo. Vidiš, tak so hrobri. Tudi mi 
lidje po haloških bregačah smo 

i trdno odločeni: Tujega nečemo, 
svojega ne domo, no mo se, če bi 
slučajno trebalo - borili za fsoki 
pedenj naše zemlje . . . 

Lepo te pozdrovla 
Franc iz Haloz. 

Pozdrovleni Franc! 
To je tvojo prvo pismo, ki sen ga 

jas doba v roke. Vsaj ne spomijan se, 
da bi kerega v koš \Tga. Veseli me, 
da ste tudi v Halozah kak na vseh 
kuncih naše domovine odločno 
priprovleni neusmiljeno vujdriti po 
tsokenj ki bi hteja stegnoti skrampli 

\ po nasi zemlji. Ne dovolimo niti 
toga, da bi gdo samo sline cidija za 
Jugoslavijo. Naša orožja se od druge 
svetovne vojne še neso ohlodla. Praf 
in lepo si napisa: Tujega nečemo. 
Svojega ne domo. Zaj vsaj vidimo^ 
koga mamo za soside. Na srečo ves 
vsi neso tokšni. Tudi v Italiji so 
lidje, ki obsojajo skomine po naši 

I coni B, ki je seveda nikol niti vohali 
I nedo. 

Se enkrat hvala za pismo z bogato 
narodno zavedno vsebino. Lepo te 
pozdrovlan no mi še kaj piši. Lujs. 

PA ŠE "PISMO VOJNIKA IZ 
ZOGREBA 

Vsoki tjeden zlo rad šTejen tvoj 
kotiček no sen se odloča, da ti tudi 
jas raportiran, kak se mi kaj godi. V 
začetki sen meja precik domotožja 
po dumi no diklinah, zaj pa sen se 
ze privada na vojaško živleje, na dež, 
ki nas večkrot spremlja na vežbah. 
Gdo smo šli to eno nedelo v mesto 
pa sen ba moker tudi odznotrah. 
Šlovenci smo pač tokšni f t ič i , 'da 
radi vinčeka sfknemo, Prleki pa še 
posebno. V eni gostilni smo se ga 
nacukali, drugi den pa smo za kožen 
tak hodnik zribali, ke se je sveta 
kak, da bi iz glažovine bija. Saj ven, 
da se ti ne hvolin z lepin pa kaj češ, 
živemi človeki se fse pripeti. 

Za fašenk sen bjija cfuma. Gleda 
sen, če bi te ge sreča, pa nesen meja 
tote sreče. Vena si ba v koranta 
oblečeni, da t& ne.sen za nibenin 
šankon vida. 

Zanimle me, kak si kaj ti preživeja 
tiste dni, kdo si bija pri sldokih. Ce 
si ba tak na hece, kak pišeš v svojep 
koti, te ti čista zagmno neje bija 
dugi cajt. Gdo štejen tvojo rubriko, 
te se včosik tak poleg režin, ke bi mi 
lehko duša vun skočla. Koleki me 
spitovlejo kaj šTejen, moren jin vse 
natančno razložiti^ pa vsoki reče: 
To pa je dober prleski ftič. 

Lepo te pozdrovla vojnik iz 
Zogreba. 
MIRNO, NE MRDAJ U STRO-
JU . . .! I 

Tak te le vidin, kak stojiš na mesti 
no še dihati ne vujples. ,,Za 50 
metara puzeči napred!" Atomski 
udar z leva, z desna . . . Trkom 
napred . . . Pje, če bi te jas doba v 
roke, te bi vena še boj hodnik riba. 
Samo enkrat bi mi priša pijan z; 
mesta, potli pa bi se za celo živleje 
strežna. No ja, saj ne bi bilo taj 
hujdo, malo pa te le moren 
prestrašiti. Jas sen ba pri sldokih 
priden, no glih tak kak ti specialist 
za ribaje hodnikov no klozetov. 
Neše pač more. Jas pa sen ba za 
tokšne stvari že provi specialist. 
Drgačik pa z menoj neje bilo 
problemov. Bija sen odličen strelec 
no sen doba nagrodni dopust. Še na 
dopu.sti sen trenira no sen sosici z 
zročno puško pet kur na ovi svet 
sprava. 

Zaj pa še komanda: Na mestu 
voljno . . . no srečno. Piši mi še kaj. 

Vse lepo pozdrovlan. Lujs iz 
Prlekije. . i 

SLOVENSKA BISTRICA ZA LAČ-
NE AFRIČANE 

V okviru akcije zbiranja pomoči 
za žrtve hude lakote v Afriki so 
člani bistriške Steklarne sklenili, da 
bodo v ta namen odvojili iz čistega 
osebnega dohodka po 10 dinarjev na 
posameznika. Tako bodo skupno 
zbrali okoli 3000 dinarjev. 

Še pred pr iče tkom te akcije, ki jo 
je organiziral republiški odbor RK 
Slovenije, so učenci in učitelji 
Pokhcne kovinarske in lesne šole v 
Slov. Bistrici zbrali 700 dinarjev, ki 
so jih namenili R O RK Slovenije kot 
svm prispevek za lačne v Afriki. 

Te dni potekajo podobne akcije 
zbiranja pomoči v obliki finančnih 
sredstev tudi v vseh delovnih 
kolektivih, samoupravnih organiza-
cijah in krajevnih skupnostih ter 
družbeno političnih organizacijah 
občine. 



MOTOKROS 

SILVO VESENJAK - NAV-
DUŠIL V SAVSKEM MARO-
FU 

Nedeljski uvod v državno prven-
stvo je prinesla zmagoslavje mlade-
mu nadarjenemu ptujskemu tekmo-
valcu SILVINU VESENJAKU, čla-
nu AMD Ptuj. V Savskem Marofu je 
bila prva dirka za državno prvenstvo 
v moto krosu, v kateri so nastopili 
tudi tekmovalci iz Ptuja. Največ 
uspeha je imel Silvin Vesenjak, ki je 
v nacionalnem razredu premočno 
zmagal, saj je v prvi vožnji med 
števUnimi mladimi tekmovalci z 
velikim naskokom zmagal. V drugi 
vožnji pa se je celo v predzadnjem 
krogu prebil na čelno pozicijo, toda 
ob koncu je za las z m ^ a l izkušnejši 
tekmovalec Kuzma iz Murske 
Sobote. 

Zanimivo je, da je Silvin (ki je sin 
bivšega državnega prvaka Stanka 
Vesenjaka, ki je sedaj svojemu sinu 
velik vzornik, obenem pa dober 
trener in svetovalec) star komaj 16 
let, vozil na 125 ccm motorju, ker 
nima dovolj let in s tem tudi ne 
vozniškega dovoljenja, da bi lahko 
vozil močnejše motorje. 

Peter Segula je v tej dirki imel 
vehko smole, saj je na treningu na 
spolzkem terenu zadel v drevo in si 
na novem motorju MAICA zvil 
ročico menjalnika, ki je ni mogel 
več popraviti. 

Ob tem je značilno, da so okvare 
na novih motorjih imeli skoraj vsi 
tekmovalci elitnega -internacio-
nalnega razreda. 

Prav tako je bila smola za Jožeta 
Lacka, ki je moral plačati davek 
neizkušenosti in mu je odpovedal 
stroj T odnosno kondenzator. 

Drugi tekmovalec nacionalnega 
razreda Silvo Gjurasek je sicer zvozil 
obe dirki, toda bo moral za boljšo 
uvrstitev postati borbenejši in 
drznejši. 

V ekipni uvrstitvi je prevzela 
vodstvo Orehova vas pred Tržičem, 
Ptujem, Mursko Soboto, Brežicami, 
Šentvidom, Kutino, Kailovcem, 
Sveučiliščem, Zagreb, Savskim Ma-

, rofom. 

V motokrosu so letos prvič prešli 
na točkovanje, da se vsa dirka in 

vsak nastop vseh tekmovalcev šteje 
za ekipno državno prvenstvo. 

Ljubiteljem motokrosa sporoča-
mo, da je v soboto, prva dirka v 
motokrosu za mopediste, kjer 
nastopajo tudi Ptujčani; v nedeljo 
pa bo zanimivo ob nastopu na 
mednarodni dirki, kjer nastopita 
Peter Segula ter v kategoriji 125 
ccm Silvin Vesenjak v Orehovi vasi. 

ZUPANC 

TEDNIK izdaja časopisni zavod Ptujski ted-
nik, 62250 Ptuj, Vošnjakova 5. p. p. 
99 . ' - Urejuje uredniški odbor. 
Izhaja vsak četrtek. Odgovorni ured-

nik - Anton Bauman. Telefon uredništva in uprave (062) 77-079. Celoletna 
naročnina 50 din, za inozemstvo 100 din. - Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-30458. - Tiska Mariborski tisk, 62000 Maribor, Svetozarevska 
ul. 14. 


